
2015. GADA 9. OKTOBRIS              Ludzas novada pašvaldības bezmaksas informatīvais izdevums                      Nr. 14 (70)

Sargāsim Ludzas 
simbolu — pilsdrupas!

Vēstures fakti apliecina mums, 
ka Ludzas pils uzcelta 1399. gadā. 
Tātad mūsu pilsdrupas ir jau vairāk 
nekā 600 gadus vecas. Tas ir aiz-
sargājams valsts nozīmes vēstures 
un arhitektūras piemineklis. Jau 
gadu desmitiem pilsdrupu siluets 
ir atpazīstamākais Ludzas simbols.

Protams, laika zobs pamazām 
grauž senās pils mūrus. Diemžēl 
jāatzīst, ka palīdzam arī mēs paši 
ludzānieši un neapzinīgi tūristi. 

Vairākās vietās pie pils mūriem 
regulāri tiek izvietotas brīdinājuma 
zīmes nekāpt uz tiem. Tomēr pie-
dzīvojumu meklētāji šo paziņoju-
mu mēdz ignorēt, brīdinājuma zī-
mes nolauzt. Atcerieties: pilsdru-
pās rāpties ir ļoti bīstami! Neesiet 
pārgalvīgi! Jūs apdraudat paši sevi! 

Kāpelējot pa sienām, asu izjūtu 
cienītāji ne vien riskē ar savu dzī-
vību, bet arī bojā mūru fragmentus. 
Pat vienkārši izkustinot, izņemot 
akmeņus no kultūrvēsturiskā pie-
minekļa sienām, cilvēks kļūst par 
demolētāju un reālu likumpārkāpē-
ju. Ikvienam jāzina, ka par kultūras 
pieminekļu bojāšanu draud krimi-
nālatbildība (Krimināllikums — 
229. pants). Kultūrvēsturiskā man-
tojuma saglabāšanu Latvijā regulē 
likums „Par kultūras pieminekļu 
aizsardzību”, un pilskalnā ir uzstā-
dītas videonovērošanas kameras.

Atcerēsimies arī to, ka pilskal-
na pakājē atrodas mājas un katrs 
nodrupušais akmens, kas ripo no 
kalna, ir tām apdraudējums. No-
vēroti daudzi gadījumi, kad tīšām 
tiek izrauti akmeņi un mesti no pils 
kalna uz šo māju jumtiem. Dažkārt 
šī rīcība beidzas arī ar mantas bo-
jāšanu. Šādos gadījumos jāvēršas 
ar iesniegumu Valsts policijā. Par 
tīšu cita īpašuma bojāšanu iestā-
jas kriminālatbildība (Kriminālli-
kums — 185. pants).

Vai tiešām mēs pašu rokām sa-
grausim senās pils mūrus, kuras 

pārcietušas pat karus? Vai varbūt, 
lai saglābtu Ludzas pilsdrupas, tām 
apkārt būtu jāliek milzīgs žogs un 
jāuzliek maksa par apmeklēju-
mu? Vai arī izvēlēsimies priecāties 
par šo bagātību un izrādīt Ludzas 
simbolu sajūsminātiem pilsētas 
viesiem?

Lūdzam visus vecākus un peda-
gogus vēlreiz informēt un pārlie-
cināt bērnus par Ludzas pilsdrupu 
unikalitāti. Aicinām ikvienu Lu-
dzas un Latvijas iedzīvotāju būt 
patriotiskiem — saudzēt un sargāt 
nākotnei šo mūsu vēstures liecību.

Foto — no  pilskalna  pakājē 
dzīvojošu  ludzāniešu personīga-
jiem arhīviem

Valsts svētkos godināsim labākos 
Turpinās kandidātu izvirzīša-

na konkursam Ludzas novada 
Gada  cilvēka 2012, pieteikumu 
iesniegšanas termiņš pagarinā-
ta līdz 2013. gada 1. novembrim. 
Pieteikumi Gada cilvēka godpilnā 
nosaukuma piešķiršanai tiek pie-
ņemti Ludzas novada pašvaldības 
Administratīvajā nodaļā. 

Atgādinām, ka pretendentus 
konkursam drīkst izvirzīt Ludzas 
novada iedzīvotāju grupas, reģis-
trētas biedrības un nodibinājumi, 
darba kolektīvi, iestādes vai uzņē-
muma vadītājs par savas iestādes 
darbiniekiem, Ludzas novada do-
mes deputāti. Konkursa Nolikums 
pieejams Ludzas novada pašvaldī-
bas mājaslapā www.ludza.lv.

Nominācija „Gada cilvēks” tiks 
piešķirta par nozīmīgu ieguldījumu 
novada labā un tā atpazīstamības 
veicināšanā; „Gada cilvēks izglī-
tībā” — par nozīmīgu ieguldījumu 
izglītībā un jaunatnes audzināšanā; 
„Gada cilvēks kultūrā” — par no-
zīmīgu ieguldījumu kultūrā un no-
vada vārda popularizēšanā; „Gada 
cilvēks sportā” — par nozīmīgu 

ieguldījumu sportā un novada vār-
da popularizēšanā; Gada cilvēks 
medicīnā” — par nozīmīgu ie-
guldījumu novada iedzīvotāju ve-
selības aizsardzībā; „Gada mece-
nāts” — par nozīmīgu mecenātis-
mu novadā; „Gada cilvēks valsts 
iestāžu un pašvaldības darbā” — 
par nozīmīgu ieguldījumu novada 
labā; „Gada cilvēks savā ama-
tā” — par godprātīgu attieksmi 
pret veicamo darbu, savu novadu, 
sabiedrību; „Gada jaunietis” — 
par nozīmīgiem sasniegumiem 
mācībās, sportā, ārpusklases dar-
bā, kas veicinājuši Ludzas novada 
atpazīstamību valsts un pasaules 
mērogā (var būt nominēti jaunie-
ši vecumā no 15 līdz 25 gadiem); 
„Mūža ieguldījums” — ilggadējs 
godprātīgs darbs un ieguldījums 
sava novada un tā iedzīvotāju labā.

Līdz šā gada 1. novembrim 
turpinās arī kandidātu pieteikša-
nu apbalvojuma „Ludzas Nova-
da Goda pilsonis” piešķiršanai.

„Ludzas Novada Goda pilsonis” 
ir augstākais apbalvojums Ludzas 
novadā. To piešķir iziskām per-

sonām par sevišķiem nopelniem 
novada labā, kas var izpausties 
valsts, pašvaldības, sabiedriskajā, 
kultūras, izglītības, zinātnes vai 
saimnieciskajā un citā darbā. Par 
nopelniem uzskatāms gan izcils 
darbs, gan ilgstoša, priekšzīmīga 
un panākumiem bagāta darbība. 
Kandidātus šim apbalvojumam var 
izvirzīt domes deputāti, juridiskās 
personas, valsts un pašvaldību in-
stitūcijas vai iedzīvotāji.

Iesakot kādu personu šim ap-
balvojumam, jānorāda kandidāta:

1) vārds, uzvārds, dzimšanas 
datums, nodarbošanās, dzīvesvie-
ta, kontaktinformācija;

2) dzīvesgājuma apraksts;
3) sabiedrisko aktivitāšu ap-

raksts, par kuriem varētu piešķirt šo 
apbalvojumu. Jāiesniedz arī infor-
mācija par kandidāta pieteicējiem.

Pretendentus vērtēs speciāli 
izveidotās komisijas. Uzvarētāji 
tiks godināti Latvijas Republikas 
Proklamēšanas dienai veltītajā 
pasākumā.

No pilskalna mestie akmeņi 
un ķieģeļi izsit caurumus ēku 

jumtos

Pārgalvji riskē ar savu dzīvību 
un iznīcina brīdinājuma zīmes.

Saņemiet atbildes 
uz Jums svarīgiem 
jautājumiem TV tiešraidē!

20. oktobrī plkst. 18:45 
Re:TV tiešajā ēterā Ludzas no-
vada domes priekšsēdētāja Alī-
na Gendele (Latgales partija) 
atbildēs uz Jūsu jautājumiem. 
Jautājumus varat uzdot pārrai-
des laikā pa tālruni 64622859 
vai iesūtīt tos pirms pārraides 
uz e-pastu lrt.zinas@lrtv.lv vai 
svetlana.rimsa@ludzaspils.lv. 

Uzmanību! Re:TV tiešrai-
des šobrīd pieejamas tikai virs-
zemes televīzijas abonentiem.

Aicinām 
uz Apaļā galda 
diskusiju 

22. oktobrī Ludzas novada paš-
valdība aicina iedzīvotājus uz Apa-
ļā galda diskusiju.

Šoreiz diskusijas notiks par di-
vām tēmām:❶ Namu apsaimniekošana 
Ludzā — plānotie un paveik-
tie darbi❷ Par Ludzas pilsētas tēla 
veidošanu un kultūrvides sa-
kārtošanu 

Diskusija sāksies plkst. 17:30 
Ludzā, Raiņa ielā 16A, 1. stāva zālē.

— Restaurācija nav tas lētākais 
zemes civilizācijas izgudrojums. 
Saglabāt vecu — tā ir sabiedrības 
kultūras brieduma pazīme. Vecas 
lietas, vecas ēkas ļauj saprast pa-
sauli un dzīvi. Jo vairāk no vecā va-
ram saglabāt, jo labāk. Ir tāda veca 
Ludzas fotogrāija no 19. gadsimta 
beigām. Tik skaistu koka vecpilsē-
tas bildi neesmu redzējis nevienai 
no Latvijas pilsētām. 

Ludzas sinagoga ir īpaša ne ti-
kai Latvijā, bet visā Baltijā un Ei-
ropā. Eiropā ir saglabājušās tikai 
ap 15 koka sinagogas, bet ar ie-
kārtu, kā tas ir Ludzā, tikai dažas. 
Tā ir unikāla iespēja — saglabāt 
šo kultūrvēstures pieminekli, — 
tā uzskata Latvijā atzīts arhitekts, 
koka arhitektūras speciālists Pē-
teris Blūms.

Tālākajā stāstījumā Pēteris 
Blūms raksturo Lielās Ludzas si-
nagogas restaurācijas darba gaitu. 

Ēkai uzbūvēti jauni pamati 
un nomainīta koka konstrukci-
jas apakšējā daļa 

Kāpēc tas bija nepieciešams? 
Sinagoga būvēta pirms 200 ga-
diem — ap 1800. gadu kā guļbū-
ve, šobrīd — vecākā Baltijā. 20. 
gadsimtā, lai paglābtu no ātras 
bojāejas, tā pārbūvēta. Šai pārbū-
vē guļbūve apmūrēta ar pusķieģeļa 
biezuma sarkano ķieģeļu sienu, bet 
nebija nomainīta jau toreiz bojātā 
koka konstrukcijas apakšējā daļa. 
Sinagoga uzcelta zemā vietā uz 
zilā māla slāņa. Praktiski tā atradās 

tā kā bļodā, jo apkārtējie piebrau-
camie ceļi laika gaitā tika pacelti 
augstāk, bet sinagoga tā arī palikusi 
lejā. Pēc lietus te krājās ūdens. Ēkai 
nebija nekāda siltinājuma. 

Tieši tāpēc pamati un koka 
konstrukcijas apakšdaļa bija jāpār-
būvē. Tagad apakšā ķieģeļu vietā 
izbūvēti dubulti pamati — divi 
koka karkasi, kas siltumizolācijai 
piepildīti ar ekovati. Lietus ūde-
ņus novada drenāža un virsūdeņu 
kanalizācija. 

Mājas vienu galu nācās pacelt 
augstāk par 30 — 40 centimetriem, 
jo māja pamazām bija sēdusies un 
arī kustējusies. To apliecina pagā-
jušā gadsimta 30. gadu fotogrāija, 
kurā redzam, ka ķieģeļu apdarē ir 
plaisu tīkls. Vietām plaisas jau to-
reiz bija labotas. Vēl senāka fotog-
rāija liecina, ka savulaik no ezera 
puses sinagoga bija balta. Tā bija 
sastīpota un apmesta, vēlāk apmū-
rēta ar ķieģeļiem. Arī tagad, pēc 
restaurācijas, māja nebūs ar pilnīgi 
taisnām sienām, bet tā būs stabila. 

Ķieģeļu apšuvuma sinagogai 
vairs nebūs 

Ķieģeļu apšuvumu atstāt neva-
rēja, jo tad nebūtu iespējams uz-
likt siltumizolāciju. Turklāt ķieģe-
lis ar guļbūvi „nesadzīvo”. Tagad 
ķieģeļu apšuvuma vietā būs plati, 
sarkani krāsoti koka dēļi. Fasādē 
būs arī neliels ķieģeļu apšuvuma 
fragments, lai saglabātu liecību par 
vēsturisko fasādes izskatu.

Turpinājums — 2. lappusē

Darbs, pie kura 
ir mana sirds

AICINĀM UZŅĒMĒJUS 
UZ SABIEDRISKAJĀM APSPRIEŠANĀM 
PAR LAUKU CEĻU ATTĪSTĪBU

Ludzas novada pašvaldība aici-
na lauku uzņēmējus un zemniekus 
uz sabiedrisko apspriešanu, lai iz-
teiktu savus priekšlikumus par Lu-
dzas novada pašvaldības ieceri sa-
karā ar plānoto grants ceļu seguma 
pārbūvi Lauku attīstības program-
mas 2014.–2020. gadam pasākumā 
„Pamatpakalpojumi un ciematu at-
jaunošana lauku apvidos” ietvaros.

Pasākuma mērķis ir atbalstīt 
investīcijas publiskās infrastruk-
tūras kvalitātes uzlabošanai lauku 
teritorijās, lai veicinātu uzņēmēj-
darbību un apdzīvotības sagla-
bāšanos. Pasākumā tiek atbalstīta 

pašvaldību grants ceļu būvniecība 
vai pārbūve. 

Ludzas novadam maksimāli 
pieejamais atbalsta apmērs ir 1,62 
milj. eiro. Atbalsta intensitāte ir 90 
procentu no projekta attiecināma-
jiem izdevumiem. Prioritāte atbal-
sta saņemšanai ir lauksaimniecības 
produkcijas ražošanas un pārstrā-
des objektiem un integrēta tipa 
projektiem, kas tiek īstenoti kopā 
ar pievadceļu izbūvi uzņēmējdar-
bības objektiem apakšpasākumā 
„Atbalsts ieguldījumiem lauksaim-
niecības un mežsaimniecības infra-
struktūras attīstībā”.

Sabiedriskās apspriešanas sapulces notiks:
Vieta Datums Laiks

Briģu pagasta pārvalde 26.10.2015. 9.00

Nirzas pagasta pārvalde 26.10.2015. 11.00

Istras pagasta pārvalde 26.10.2015. 13.00

Rundēnu pagasta pārvalde 26.10.2015. 15.00

Pildas pagasta pārvalde 27.10.2015. 9.00

Ņukšu pagasta pārvalde 27.10.2015. 11.00

Pureņu pagasta pārvalde 27.10.2015. 13.00

Cirmas pagasta pārvalde 27.10.2015. 15.00

Isnaudas pagasta pārvalde 29.10.2015. 15.00

Kontaktpersona: Aivars Meikšāns, Ludzas novada domes priekšsē-
dētājas vietnieks attīstības jautājumos, tālr. 65707496
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Darbs, pie kura ir mana sirds
Turpinājums no 1. lappuses
Jumta segums saglabāts, tikai 

restaurēts.
Ēkai bija pagājušā gadsimta 30. 

gados klāts skārda jumts. Skārds 
kvalitatīvs, biezs — no Austrāli-
jas vests. Mūsu sinagogas jumta 
konstrukcija ir ārkārtīgi neparasta, 
loģiska un vienkārša. Jumta forma 
attāli atgādina mansarda jumta for-
mas. Skārds restaurēts, krāsots un 
atkal uzklāts. Kur varēja, saglabā-
tas arī vecās spāres. Latvijā nav ne-
vienas mājas ar tādu jumtu, Ludzas 
Lielās sinagogas jumta un kupola 
konstrukcijas ir unikālas.

Interjerā — viss kā kādreiz
Ēkā saglabāts autentisks telpu 

plānojums. Te ir priekštelpa, gal-
venā lūgšanu telpa, mācību telpa, 
kāpnes uz otro stāvu, kur ar sienu 

nodalīta sieviešu lūgšanu telpa. 
Sieviešu lūgšanu telpa atradās, 
mūsdienu valodā izsakoties, — kā 
teātra balkonā. Turklāt šī balkona 
siena mehica bija diezgan augsta. 
Sievietes dzirdēja kopējo lūgšanu 
un tajā piedalījās, bet to, kas notika 
lejā, lielajā telpā, neredzēja. Toties 
vīriešu lūgšanu zāle bija divu stā-
vu augstumā. 

Manā skatījumā vislielākā vēr-
tība ir lielās lūgšanu zāles griesti. 
Tas ir autentisks koka dēļu kupols, 
un sienas satur tikai viena sija. Šāds 
kupols Baltijas reģionā ir vienīgais. 
Šī konstrukcija nāk no 17. –18. 
gs. Polijas sinagogu tradīcijas un 
apliecina, cik izkopta bija sinago-
gu būvēšanas māksla. Griesti bija 
apsisti ar vairākām papīra kārtām, 
kas vēlāk krāsots. Papīrs noņemts, 
atklājot koka dēļu konstrukciju.

Apmēram 65% iekšējo sienu 
saglabājies vēsturiskais apmetums. 
Trijās no telpām atrasti gleznoti de-
kori. Tie tiks restaurēti. Būs sagla-
bāti zilie toņi un arī tā laika sajūtu 
gamma. Būvējot sinagogu, ebreji ir 
cīnījušies ar naudas trūkumu. Vi-
ņiem nebija tik svarīgi, lai viss būtu 
perfekti, bet svarīgi, lai sinagoga 
būtu. Arī restaurētajā ēkā nebūs šī 
perfektuma efekta. Taisnākās ēkā 
būs jaunās grīdas un krāsnis. Krās-
nis būs trīs. Divas jau uzmūrētas, 
top trešā. Bija saglabājušās tikai 
vienas durvis otrajā stāvā. Pēc to 
parauga darinātas pārējās. Lielākā 
daļa logu ir taisīta no jauna. Tāpat 
jaunas būs visas grīdas, izņemot 
II stāva telpu. Hallē koridorā būs 
ēkas interjeram pieskaņota grīda 
no fasādes ķieģeļiem. 

Interjera projekts arī izrādī-
jās sarežģītāks, nekā sākumā šķi-

ta. Visi lūgšanu telpas interjera 
priekšmeti būs autentiski, kas Lu-
dzas sinagogu padarīs par unikālu 
kultūrvēstures objektu. Gaismas 
ķermeņi — kā pagājušā gadsimta 
20.–30. gados. 

Jā, projekts kopumā nav vien-
kāršs, kaut arī restaurējamā ēka ir 
neliela, bet šai ir klāt mana sirds. 

Aicinām piedalīties ekspozīci-
jas veidošanā! 

— Mūsu sinagogai ir visas ie-
spējas kļūt par izcilu tūrisma un 
vēstures objektu ne tikai Latvijas, 
bet arī starptautiskā mērogā. Šo-
brīd mēs sakopsim unikālu, vērtīgu 
ēku, kultūrvēstures un arhitektūras 
pieminekli. Satura ziņā tas ir darbs 
ne tikai šodienai, bet arī nākotnei, 
tā ir cieņas izrādīšana ebrejiem, 
kas kādreiz te ir dzīvojuši. Tas nav 
vienas dienas projekts, bet liels, 
zinātniski pamatots darbs ar mil-

zu pievienoto vērtību, — tā uzskata 
Tūrisma informācijas centra vadī-
tāja Līga Kondrāte. 

Gadumijā sinagogas ēkas res-
taurācijas darbus plānots pabeigt 
un uzsākt ekspozīciju ierīkošanu. 
Te izvietos Ludzas Lielās sinago-
gas lūgšanu zāles ekspozīciju, bi-
jušajā mācību telpā būs fotogrāfa 
Vulfa Franka un poētiskā doku-
mentālā kino pamatlicēja, Ludzas 
goda pilsoņa Herca Franka multi-
mediālā ekspozīcija, ar iespēju re-
dzēt izcilā kino meistara ilmas, kā 
arī Ludzas ebreju ģimeņu vēstures 
ekspozīcija.

Lūdzam nodot muzejā ebreju 
sadzīvē raksturīgus priekšmetus, 
ar ebreju kultūru un reliģiju saistī-
tus eksponātus, ģimenes fotogrā-
ijas un rakstītus dokumentus (to 
ieskanēšanai).

Vanda Žulina,korespondente

Daudzdzīvokļu mājas laukos. 
Kā apsaimniekosim?

Vasarā un rudens pirmajos mē-
nešos lauku ciematu daudzdzīvok-
ļu mājās vajadzēja notikt iedzīvo-
tāju kopsapulcēm, lai izvēlētos 
nama apsaimniekošanas modeli. 
Novada domes piedāvājums bija 
iekasēt apsaimniekošanas maksu: 
0,14 eiro par kvadrātmetru. 8 centi 
no tiem tiktu pārskaitīti nama uz-
krājuma fondā, bet 6 centi — kār-
tējiem darbiem, piemēram, teri-
torijas appļaušanai, ko nodrošina 
vietējā pagasta pārvalde. Protams, 
mājas iedzīvotāju kopsapulce var 
lemt par jebkuru citu apsaimnie-
košanas formu. 

Kā atzīst domes priekšsēdētājas 
vietnieks Edgars Mekšs, iesāktais 
darbs jāturpina, jo līdz šim iedzī-
votāju aktivitāte nav bijusi liela. 
Vairākas māju sapulces bija maz 
apmeklētas, līdz ar to kopīgu lē-
mumu pieņemt nevarēja. Bieži nav 
vienotības saimniecisko jautājumu 

risināšanā. Piemēram, vienā mājas 
kāpņu telpā iedzīvotāji ir aktīvi, jau 
tagad paši vāc naudu, savu kāpņu 
telpu ir izremontējuši, bet otrā ne-
notiek nekas. Parasti cilvēki sa-
traucas, kā varēs iekasēt naudu no 
tiem, kas dzīvokļus ir privatizējuši, 
bet paši te nedzīvo: ir ārzemēs vai 
Rīgā. Ir bažas par to, vai visi būs 
godprātīgi maksātāji. 

Edgars Mekšs vēlreiz aicina 
visus lauku māju daudzdzīvokļu 
namu iedzīvotājus vienoties par 
sava nama apsaimniekošanas mo-
deli. Par māju kopsapulcēm in-
formējiet pagastu pārvaldniekus. 
Uz kopsapulci aiciniet novada 
pašvaldības pārstāvi, lai uzzinā-
tu visu nepieciešamo informāciju 
un iespējas. 

Negaidīsim, kamēr mājas sa-
grauž laika zobs! 

Sagatavoja Vanda Žulina

„Tīrības 
dienas” 
ir klāt!

Ludzas novada pašvaldība or-
ganizē tradicionālo sakopšanas 
akciju „Tīrības dienas”. 

Akcijas laikā pašvaldības teri-
torijā tiek izvietoti lielie oranžie 
konteineri lielgabarīta atkritu-
mu izmešanai (mēbeles, sadzīves 
tehniku un tml.). Par oranžo kon-
teineru atvešanu un izvešanu mak-
sa no iedzīvotājiem netiek ņemta, 
jo izdevumu segšanai pašvaldība 
ir piešķīrusi līdzekļus. 

Lielajos oranžajos kontei-
neros kategoriski aizliegts iz-
mest sadzīves atkritumus, lapas 
un zarus!

Konteineru uzstādīšanas graiks
Uzstādīšanas datums Uzstādīšanas vieta

09.10.2015. — 12.10.2015.

Odu un Jurdža ielas krustojums
Baznīcas iela 8 pagalmā
Raiņa ielas 62A un Liepājas ielas 37 
pagalmā

13.10.2015. — 16.10.2015.
M.Ezerkrasta iela 1
L.Ezerkrasta iela 11
Latgales iela 240 (pie gāzes tīkla)

17.10.2015. — 20.10.2015.
Skolas iela 25 (pagalmā)
Blaumaņa iela 13
Fr.Kempa iela 12

21.10.2015. — 24.10.2015. Tālavijas iela 9A 
Tālavijas un Lauku šķērsielas krustojums 

25.10.2015. — 28.10.2015.
Dunakļu, Niedru un Pļavu ielu krustojums
 J.Soikāna un Kārsavas ielas krustojums
Tālavijas iela 134

29.10.2015. — 01.11.2015.
Liepājas iela 19A 
Dagdas iela 4A
Parku iela 50-Latgales iela 19A

Ludzas novada domes deputātei Lolitai Greitānei (Latgales partija)  
ir mainīts iedzīvotāju pieņemšanas laiks.  

L. Greitāne pieņem katra mēneša otrajā otrdienā no plkst. 10:00 līdz 12:00  
Ludzas novada pašvaldības ēkas 1. stāva 116. kabinetā (Raiņa 16, Ludzā).

Par aktuālajiem projektu konkursiem
Kultūras 

ministrijas projektu 
līdzinansējuma 

konkurss 
Kultūras ministrija izsludina 

konkursu līdzinansējuma saņem-
šanai projektiem, kuri saņēmuši 
ES programmas „Kultūra” (2007–
2013), ES programmas „Radošā 
Eiropa” apakšprogrammas „Kultū-
ra” (2014–2020), ES programmas 
„Eiropa pilsoņiem” (2007–2013) 
4.atbalsta aktivitātes „Aktīvi Ei-
ropas piemiņas pasākumi” un ES 
programmas „Eiropa pilsoņiem” 
(2014 — 2020) 1.atbalsta darbības 
„Eiropas vēstures piemiņas pasāku-
mi” atbalstu.

Uz līdzinansējumu var preten-
dēt organizācijas un institūcijas, 
kurām ticis piešķirts Eiropas Ko-
misijas atbalsts. Pieejamais valsts 
budžeta līdzinansējums šajā kon-
kursa kārtā ir 86 318 eiro.

Iesniegtos projektu pieteikumus 
vērtēs Kultūras ministrijas izveido-
ta vērtēšanas komisija, ņemot vērā 
šādus kritērijus — projekta pietei-
kuma kvalitāte, Latvijā notiekošo 
aktivitāšu īpatsvars starptautiska-
jā projektā, Latvijas organizāciju 
statuss projektā, projekta mērķu 
atbilstība Latvijas kultūrpolitikas 
prioritātēm un projekta publicitā-
tes plāns.

Projektu iesniegšanas ter-
miņš — līdz šī gada 5. no-
vembrim.

Konkursa nolikumu, projekta 
pieteikuma anketu un sīkāku infor-
māciju par konkursa nosacījumiem 
un norisi var iegūt KM interneta 
mājaslapā www.km.gov.lv, kā arī 
KM Eiropas Savienības kultūras 
kontaktpunkta nodaļā, Antonijas 
ielā 9, 2. stāvā, Rīgā, darba dienās 
no plkst. 9:00 līdz 17:00, pa tālru-
ni 67330229.

Borisa un Ināras 
Teterevu fonda 

programma „Nāc 
un dari! Tu vari”

Programmas „Nāc un dari! Tu 
vari!” ietvaros sniedz inansiālu at-
balstu darbīgām bezpeļņas organi-
zācijām pilsētās un laukos, kuras ar 
savām rosībām dara bagātu tuvākās 
apkaimes iedzīvotāju dzīvi, kā arī 
sarežģījumu brīžos sniedz atbalstu 
līdzcilvēkiem. 

Finansiālu atbalstu var saņemt 
Latvijas biedrības, nodibinājumi 
un reliģiskas organizācijas, kuras:

sniedz atbalstu topošajām mā-
miņām un jaunajām ģimenēm;

savā darbā īsteno iniciatīvas so-
ciālajā, veselības, mūžizglītības, 
kultūras un apkārtējās vides piln-
veidošanas jomā;

popularizē aktīvu dzīvesveidu 
un saturīgu brīvā laika pavadīša-
nu dažādām iedzīvotāju grupām;

īsteno dzīvnieku aizsardzības 
pasākumus;

radoši īsteno iniciatīvas dažādās 
kultūras jomās;

sniedz nepieciešamos sociālos 
pakalpojumus vietējās kopienas 
iedzīvotāju dzīves kvalitātes uz-
labošanai.

Programmā „Nāc un dari! Tu 
vari!” Borisa un Ināras Teterevu 
fonds piešķir inansējumu Latvijā 
reģistrētām organizācijām, kurām 
ir stabila un ilglaicīga sadarbība 
ar vietējo pašvaldību un/vai valsts 
institūciju un/vai vietējiem uzņē-
mējiem, un, kuru darbības mērķis 
ir attīstīt daudzveidīgas iniciatī-
vas aktīvākai un veselīgākai dzī-
vei vietējā sabiedrībā. Minimālā 
fonda piešķīruma (granta) sum-
ma — EUR 700; maksimālā sum-
ma — EUR 7000. Vismaz 10% no 
kopējā projekta inansējuma veido 
vietējās pašvaldības vai citu orga-
nizācijas sadarbības partneru lī-
dzinansējums.

2013. un 2014. gadā ir atbal-
stītas 102 organizācijas, piešķirot 
to iecerēm katrā gadā teju EUR 
225`000 apmērā. Šogad tiks sniegts 
atbalsts līdzvērtīgā apjomā.

Svarīgi! 2015. gadā programma 
„Nāc un dari! Tu vari!” noslēdzas. 

Tādēļ vēršam uzmanību, ka: fonds 
šogad pieņem projektu pieteikumus 
jebkurā laikā, bet ne vēlāk kā līdz 
30.10.2015.; un visas aktivitātes 
jāpabeidz vēlākais līdz 30.09.2016.

Lai pilnveidotu iesniegto pie-
teikumu kvalitāti, arī 2015. gadā 
fonda atbalstu šajā programmā 
var gūt organizācijas, kuru pār-
stāvji (vadītājs, projekta vadītājs 
un/vai grāmatvedis) iepriekš būs 
apmeklējuši fonda rīkotu apmācī-
bu nodarbību „Nāc un dari! ABC”. 
Nodarbības notiek vienu vai divas 
reizes mēnesī.

 Informācijas avots: Latgales 
plānošanas reģiona mājaslapa

Konsultāciju programma 
biznesa ideju autoriem 
par tālākā inansējuma 

saņemšanu IT jomā
Latvijas Investīciju un attīstības 

aģentūra (LIAA) sadarbībā ar Smart 
Continent LV Ekoterm aicina infor-
mācijas tehnoloģiju (IT) jomas biz-
nesa ideju un projektu autorus uz 
bezmaksas konsultāciju program-
mu un kontaktbiržu ar investoriem. 
Programmu veiksmīgi absolvējušie 
saņems sertiikātus, labākajiem pa-
redzētas motivējošas balvas.

Plānotas vairākas konsultāciju 
dienas Rīgā to apmeklētājiem iespē-
jami ērtākos laikos, kā arī individu-
ālas konsultācijas atsevišķi saska-
ņotos laikos, prezentācijas, treniņi, 
tikšanās pasākums ar investoriem.

Konsultāciju dienas: 31. oktob-
rī, 4.,12.,16. novembrī

Individuālie prezentāciju tre-
niņi – 23. novembrī

Kontaktbirža ar investoriem un 
ināla prezentācijas, labāko apbal-
vošana un sertiikātu pasniegšana 
– 24. novembrī.

Individuālās konsultācijas – 
visā projekta darbības laikā, indivi-
duāli saskaņojot ar katru dalībnieku.

Konsultāciju programma pare-
dzēta kā intensīva apmācības, kva-
liikācijas celšanas un uzņēmējdar-
bības attīstības programma, kuras 
ietvaros pieredzējuši eksperti dalī-
sies ar savām zināšanām un pieredzi.

Tiks pievērsta uzmanība indivi-
duāli katram projektam un to auto-
riem, rekomendējot un ļaujot pašiem 
izvēlēties optimālu darba graiku.

Pieteikties aicināti gan individu-
āli ideju autori, gan jau noformē-
tas komandas idejas realizācijai. Ja 
konkrētā projekta realizācijai jau 
ir dibināts uzņēmums, tas nedrīkst 
būt vecāks par vienu gadu. Aicināti 
pieteikties arī individuāli dalībnieki, 
kuriem nav gatavas idejas, nosūtot 
e-pastu ar aprakstu brīvā formā par 
savām kompetencēm un vēlmēm uz 
adresi: gints@aci.lv .

Pieteikšanās līdz 19. oktob-
rim http://www.liaa.gov.lv -> 
Pasākumi

Dalība bezmaksas.
Informācijas  avots:  Latvijas 

Investīciju un attīstības aģentūra
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GARĪGĀ DZĪVE

Latgales bibliotekāri 
dalās pieredzē

Septembra nogalē Ludzā no-
ritēja Latgales novada bibliotēku 
darbinieku konference. Pasākumu 
organizēja Ludzas pilsētas galve-
nā bibliotēka sadarbībā ar Latvi-
jas bibliotekāru biedrības Latgales 
novada nodaļu. Tas bija otrais Lat-
gales novada bibliotekāru saiets, 
pagājušajā gadā šādu konferenci 
rīkoja Latgales centrālā bibliotēka 
(Daugavpils).

Konferences programmā bija 
iekļauti dažādi temati: bibliotekā-
ru izglītības problēmas; nākotnes 
bibliotēkas vīzijas; tika sniegta in-
formācija par pasākumiem saka-
rā ar tuvojošos Latgales kongresa 
simtgadi; sniegta praktiskā piere-

dze par prātīgajām un neprātīgajām 
idejām pasākumu organizēšanā un 
noformēšanā. 

Viena no interesantākajām kon-
ferences daļām bija tā, kur kolēģi 
no visiem Latgales reģiona nova-
diem dalījās praktiskajā pieredzē, 
ko katrs izmanto bibliotēkas ik-
dienas darbā. Svetlana Onufrijeva, 
Ludzas pilsētas galvenās bibliotē-
kas nodaļas vadītāja pastāstīja par 
Multimēdiju izmantošanas iespē-
jām bibliotēkas publicitātei; Ilona 
Bronka, Dagdas bērnu bibliotēkas 
vadītāja informēja par radošiem pa-
sākumiem bērniem Dagdas bērnu 
bibliotēkā; Ruta Suseja, Rēzeknes 
bibliotēkas vecākā bibliogrāfe da-

lījās pieredzē par Rēzeknes bib-
liotēkas novadpētniecības darbu 
sadarbībā ar jauniešiem, kā arī pā-
rējo kolēģu prezentācijās tika skarti 
vairāki citi temati.

Divu dienu konferences darbs 
noritēja Ludzas novada Bērnu un 
jauniešu centrā. Pirmās dienas iz-
skaņā radošie pulciņu dalībnieki 
sniedza brīnišķīgu koncertu bib-
liotekāriem. Protams, ciemiņi tika 
iepazīstināti ar Ludzas pilsētas gal-
venās bibliotēkas darbu, Ludzas 
centru un vecpilsētu.

Nākamgad konferences dalīb-
nieki vienojās tikties Preiļos.

„Lieli un apbrīnojami Tavi darbi, Kungs” (Atkl.15,3)

2015. gada 21. septembris ie-
nesa būtiskas pārmaiņas Raipoles 
Sv. Jāņa Kristītāja baznīcā. Ir no-
slēdzies priestera Rinalda Broka 
septiņu gadu kalpojums Raipolē, 
Rundēnos un Istrā, turpmāk pa-
storālo darbu viņam uzticēts veikt 
Rozentovas un Feimaņu draudzē.

Pāvests Francisks, izsludinot 
Svēto gadu, akcentē domu par brī-
žiem, kuros īpašā veidā esam aici-
nāti uz žēlsirdību. Viens no žēlsir-
dības atklāsmes veidiem ir ticīgo 
liecība par savu draudzes prāvestu, 
par viņa būtības patieso virzienu 
kalpot cilvēkam vienkāršībā, pa-
zemībā, mīlestībā.

Pirms septiņiem gadiem Dievs 
savā žēlastībā izvēlējās priesteri 
R.Broku par Raipoles draudzes 
prāvestu, un šis kalpošanas laiks 

atklāja, kā caur priestera Rinal-
da rokām, sirdi un prātu darbojas 
Dievs mūsu vidū. Šie gadi Raipo-
les draudzei bijuši Ārkārtējās Žēl-
sirdības laiks, dziļi iesakņojusies 
mīlestība ikviena cilvēka sirdī, jo 
„Es vedu viņus cilvēciskā saitē, 
mīlestības saitē, un biju viņiem kā 
tāds, kas pieglauž zīdaini pie sava 
vaiga.” (Os. 11, 3-4)

Uzticīga Jēzus mācekļa ceļš ne-
kad nav viegli ejams. Tāpēc lieli 
un apbrīnojami ir Dieva darbi, ko 
caur pr. Rinalda dedzīgo kalpojumu 
Viņš ir paveicis Raipoles draudzē.

Priesteri Rinaldu gribas salīdzi-
nāt ar talantīgu mākslinieku, kas 
nesteidzīgi, ļoti prasmīgi, Svētā 
Gara vadībā ir izveidojis skaistu 
un atpazīstamu Raipoles draudzes 
izisko un garīgo tēlu. Mēs esam 

kļuvuši par vienotu organismu, 
kurā katram draudzes loceklim ir 
sava misija, kalpojot Dieva un cil-
vēku labā.

Pr. Rinalds, atvadoties no Rai-
poles draudzes, 26. septembrī savā 
uzrunā atzinis, ka šis kalpošanas 
laiks bijis brīnumu piepildīts. Katrs 
notikums ir bijis sava veida pār-
steigums, Dieva dāvana. Raipoles 
draudze sirsnīgi pateicas Dievam 
par neskaitāmiem brīnumiem un 
žēlastībām, ko Viņš mums ir dā-
vājis, satiekot pr. Rinaldu un viņa 
vadībā ejot ticības ceļu. 

Atskatoties uz aizvadītajiem ga-
diem Raipoles draudzē, atklājam 
tās vērtības, kas ikdienā bieži vien 
palika nenovērtētas. Paldies Jums, 
priesteri Rinald, par sirdsdegsmi, 
neatlaidību, radošu darbību mūsu 
draudzes saimnieciskajā un garīga-
jā dzīvē! Jūsu sprediķi ir uzrunājuši 
un iedvesmojuši, uz Jūsu vadītajām 
Svētajām Misēm ļaudis ir nākuši no 
tuvākas un tālākas apkārtnes. Vien-
kāršās sarunās un Jūsu pazemībā ir 
aizkustinātas daudzu sirdis. 

Paldies par iedzīvinātām skais-
tām tradīcijām! Svētceļojums no 
Raipoles uz Aglonu, sargeņģeļu 
atklāšanās Ziemassvētkos, Vissvē-
tākā Sakramenta adorāciju naktis 
un krustaceļa apceres Lielā Ga-
vēņa laikā, sešas Dzīvā Rožukro-
ņa lūgšanu grupas – tie ir daži no 
spilgtākiem brīnumiem, ko mēs 
esam piedzīvojuši. Ar Bērna Jēzus 
igūriņu rokās Adventa laikā pries-

teris Rinalds ir ienācis ikkatrā ģi-
menē, nesot Dieva svētību. Kopā 
būšanas tradīcija darbos, svētkos, 
lūgšanās, ikdienas notikumos ir 
piepildījusi mūsu sirdis ar Dieva 
mīlestību. Paldies Jums par īsta 
saimnieka redzējumu, paldies par 
nenovērtējamo ieguldījumu drau-
dzes izaugsmē! No Jums ikviens 
var mācīties atdot savu sirdi mīles-
tībā tai vietai, tiem cilvēkiem, tam 
kalpojumam, ko Dievs katram no 
mums ir sagatavojis.

Atvadoties no Raipoles drau-
dzes, priesteris Rinalds varētu teikt: 
„Paliec ar mani, Kungs, lai Tavā 
gaismā es pamanu un pateicos par 
piedzīvotajiem brīnumiem šajā 
draudzē un tad, lai celtos un dotos 
pie citiem dāvāt Viņa mīlestību!” 

Lai turpmākie priesterības gadi 
Jums ir žēlsirdības pārpilni, nesot 
Dieva labestību un maigumu ikvie-
nam cilvēkam! Atvēliet sevi Svētā 
Gara vadībai un Dievmātes patvē-
rumam! Lai Jēzus vienmēr atklāj 
savu klātbūtni un palīdz pieaugt 
svētumā! 

Pateicība Dievam, Dievmātei, 
Sv. Jānim Kristītājam par priestera 
Rinalda Broka kalpojumu Raipoles 
draudzē! „Es lūdzu par viņiem. Es 
lūdzu nevis par pasauli, bet gan par 
tiem, kurus Tu man devi, jo viņi ir 
Tavi!” (Jņ. 17,9).

Anita Klovāne,  
Raipoles draudze

Foto: Priestera Rinalda Broka 
atvadīšanās no Raipoles 

draudzes, 26.09.2015.

LUDZAS ROMAS KATOĻU 
BAZNĪCA AICINA 

GATAVOŠANĀS I SV. KOMŪNIJAI: bērnu gatavošanās I grēk-
sūdzei un sv. Komūnijai sāksies ar 11. oktobri. Pirmā tikšanās kopā 
ar vecākiem draudzes mājā plkst. 10:00. Nodarbības būs paredzētas 
bērniem no 9 līdz 12 gadu vecumam. Savukārt pusaudži, jaunieši un 
pieaugušie, kuri gribētu sagatavoties šiem sakramentiem vai Kristībai, 
aicināti pieteikties draudzes mājā 11. oktobrī plkst. 9:30.

DIEVIŠĶĀ LASĪŠA. Katru trešdienu draudzes mājā notiks kopīga 
lūgšana – lasīšana, tajā vienosimies ar visu katoļu Baznīcu. Visi, kas 
grib trešdienas vakaros kopā lūgties Vesperes, izteikt aizlūgumus, la-
sīt svēto dzīves aprakstus un dalīties ar atziņām, esat aicināti uz pirmo 
tikšanos 14. oktobrī plkst. 18:00. Vairāk informācijas pie m. Brigitas 
SJE, tālr. 29387125.

SABIEDRĪBA un KULTŪRA

„Nāc, dari un aicini citus”
Ludzas pensionāru biedrība 

„Līdzdalībai nav vecuma” oktobrī 
un novembrī aicina uz kopīgu iz-
kustēšanos, sarunām un radošām 
nodarbībām:
r 16. oktobrī plkst. 10:30 cie-

mošanās Ludzas Novadpētniecī-
bas muzejā, apkārtnes sakopšanas 
talka un pikniks; 
r 30. oktobrī. plkst. 10:30 sa-

skarsmes un rokdarbu nodarbība 
Ludzas novada Bērnu un jaunie-
šu centrā;
r 13. novembrī plkst. 10:30 

pasākums Ludzas pilsētas galve-
najā bibliotēkā: ieskats jaunākajā 
literatūrā un diskusija;

r 23. novembrī plkst. 10:30 
mākslas ilmas „Segvārds Vientu-
lis” noskatīšanās Ludzas kinote-
ātrī un tikšanās ar ilmas veidotā-
jiem – režisoru N. Puci un aktieri 
V. Daudziņu.

Uz pasākumiem tiek īpaši aici-
nāti pensionāri, bezdarbnieki un 
pieaugušie ar invaliditāti. Pasāku-
mi ir bez maksas un tiek realizēti, 
pateicoties Kultūras ministrijas un 
Dienvidlatgales NVO atbalsta cen-
tra inansiālajam atbalstam. 

Pieteikšanās un sīkāka infor-
mācija pie biedrības „Līdzdalībai 
nav vecuma” valdes priekšsēdētā-
jas Veras Putānes (tālr. 29108873).

Šauļi-Ludza, sadarbības projekti turpinās
Brīnišķīgajā septembra dienā 

Ludzas pilsētas galvenā biblio-
tēka sagaidīja ciemiņus no Šauļu 
publiskās bibliotēkas (Lietuva). 
Tikšanās notika Šauļu publiskās 
bibliotēkas Bibliotekāru asociāci-
jas projekta „Informatīvā servisa 
vecākiem, kuriem ir bērni invalī-
di attīstība” („Development of In-
formation Services for parents of 
the disabled children”) ietvaros, 
kurā Ludzas kolēģi piedalās kā 
partneri. Projekta mērķis ir starp-
tautiskā partnerība un sadarbība ar 
Latvijas nevalstiskajām organizā-
cijām bibliotēku jomā un invalīdu 
biedrībām. 

Projekta galvenais temats ir – 
bibliotēkas darbs ar vecākiem, ku-

riem ir bērni ar dažādiem veselības 
traucējumiem. Šauļu bibliotēkai ir 
plaša pieredze šinī jautājumā, savu-
kārt Ludzā līdzīgas pieredzes nav, 
tāpēc mums bija interesanti un liet-
derīgi dzirdēt par to. Semināra gai-
tā Šauļu bibliotēkas darbiniece Re-
gina Vertelienė pastāstīja savas bib-
liotēkas pieredzi darbā ar bērniem 
ar īpašām vajadzībām un ar viņu 
vecākiem, kā arī dalījās iespaidos 
par starptautisko bibliotekāru kon-
ferenci Keiptaunā (Āfrika). 

Lietuvas delegācijas sastāvā 
bija bibliotēkas darbinieki, bērnu 
vecāki, kā arī daži bērni ar īpašām 
vajadzībām. Seminārā piedalījās 
Ludzas pilsētas galvenās bibliotē-
kas darbinieki, Ludzas novada So-

ciālā dienesta darbinieks, Ludzas 
Māmiņu kluba „Puķuzirnītis” da-
lībniece, Ludzas Invalīdu biedrības 
priekšsēdētāja. 

Vizītes gaitā ciemiņi apmeklē-
ja Ludzas pilsētas galveno biblio-
tēku, Ludzas Novadpētniecības 
muzeju kā arī piedalījās ekskursi-
jā pa pilsētu. 

Lietuvas kolēģi pateicas Lu-
dzas Novadpētniecības muzejam 
par jaukām ekskursijām, Ludzas 2. 
vidusskolai par brīnišķīgajām se-
mināra telpām, viesnīcas „Ludza” 
kafejnīcai par sātīgām ēdienreizēm. 

Inta Kušnere,  
Ludzas pilsētas galvenās 

bibliotēkas direktore
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Eiropas valodu diena Ludzā – Ludzas igauņi

Pavasarī izdotā grāmata „Lu-
dzas igauņu pasakas” ir darbs ar pa-
liekošu vērtību ne tikai folkloristi-
kā, bet arī valodniecībā un vēsturē. 

26. septembrī, Eiropas valodu 
dienā, Ludzas galvenajā bibliotē-
kā interesentus uz tikšanos aicināja 
zinātnieku un literātu grupa: Tartu 
un Helsinku universitātes zinātniek 
Karls Pajusalu un Uldis Balodis, 
Haness Korjus. tulkotājs dzejnieks 
Guntars Godiņš, Latviešu valodas 
aģentūras pārstāvji. Tikšanās izvēr-
tās izzinoša un interesanta. 

Kā igauņi nonākuši mūsu pusē?
Pētījumi atklāj, ka tas noticis ap-

mēram 17. gadsimta vidū. Tolaik 
Igaunijas teritorijā visi bija spiesti 
pāriet luterticībā, un, lai saglabātu 
savu katoļticību, cilvēki pārvieto-

jās citur, arī Ludzas apkaimē. Tā 
ir viena no ticamākajām teorijām.

Kur atradās igauņu valo-
das salas?

Zinātnieki savos stāstījumos lie-
toja terminu „valodas salas” – ne-
lielas teritorijas, kas citā valodas 
vidē saglabā savu. Tādas igauņu 
valodas salas bijušas vairākās vie-
tās: starp Api un Alūksni, Pildas 
apkaimē, pie Nirzas un Mērdzenes. 
Katrā vietā runāja savādāk. Šīs iz-
loksnes stipri atšķīrās no igauņu li-
terārās valodas un arī cita no citas. 

Ludzas Igauņu–Lutsi – izloksne 
bija tuvāka tai, ko runāja igauņu ap-
dzīvotajās vietās Alūksnes tuvumā. 

Cik ilgi Ludzas igauņu valoda 
bija dzīva?

Izrādās, pēdējais igauņu pēcte-
cis, kas runājis šai valodā, – Ni-

kolajs Nikonovs no Lielo Tjapšu 
ciema, ir miris 2006. gadā. Valodu 
viņš pratis, pateicoties savai vecai-
mātei Antoņinai Nikonovai, kura 
bija viņam to iemācījusi. Ir 1971. 
gada ieraksts, kur Ludzas igauņu 
valodā runā Jāzeps Germovs no šī 
paša ciema. Šodien šī valoda ir kā 
„vecmāmiņas rotas lieta, mīļš dār-
gumiņš no pagātnes”. Daudzi cil-
vēki, kuru senči dzīvojuši Grečos, 
Abrickos, Raibakozūs, Boldačos, 
Tjapšos, Šķirpānos, Barisos un ci-
tos igauņu ciemos, savu igaunisko 
izcelsmi apzinās, bet valodu vairs 
neprot.

Cik daudz ir pētīta Ludzas 
igauņu valoda?

Divus gadus Ludzas igauņus un 
viņu valodu ir pētījis Uldis Balodis 
no Ludzā slavenās Soikānu dzim-

tas. Viņš pārstāv Helsinku univer-
sitāti, un pētījumus Somija. Paš-
laik Uldis Balodis raksta Ludzas 
igauņu ābeci, tā saglabājot valodu 
nākamajām paaudzēm. Karls Pa-
jusalu pētī valodas īpatnības. Ha-
ness Korju ir uzrakstījis grāmatu 
par Igauņiem Latvijā. 

Tomēr visplašākie pētījumi, 
kad izdevies savākt visvairāk ma-
teriālu, ir veikti līdz II pasaules 
karam. Piemēram, pētnieks P. Vo-
laine gribēja panākt, lai Filantmui-
žas skolā mācītu igauņu valodu, 
ar viņa palīdzību vairāki jaunieši 
esot aizbraukuši iegūt izglītību uz 
Igauniju, kur iemācījušies igauņu 
literāro valodu. 

Pasakas – sabiedrības domā-
šanas atspulgs.

Guntars Godiņš ir tulkojis pa-
sakas un atzīst, ka Ludzas igauņu 
valoda vairāk līdzīga somu un setu 
valodai. Pasakas lielākoties īsas 
koncentrētas, ar savdabīgu humo-
ru. Lasīt tās būs interesanti ne tikai 
igauņu pēctečiem.

Pasākumā folkloras kopa „Ilža” 
divas dziesmas nodziedāja igaunis-
ki. Aija Andersone pastāstīja, ka arī 
viena viņas vecvecmamma nāk no 
igauņiem ar tiem raksturīgu uzvār-
du – Bule. Savas igauniskās saknes 
apzinās arī Inta Kušnere.

Rudenīgi lietainajā sestdienā 
Ludzā izdevās patiesi saistoša Ei-
ropas valodu diena.

Vanda Žulina,  
korespondente

Septembris – 
dzejas 
mēnesis

25. septembrī dzejas dienu ie-
tvaros Ludzas pilsētas galvenā 
bibliotēka sadarbībā ar Ludzas 
pilsētas ģimnāziju rīkoja tikša-
nos ar iemīļoto dzejoļu, populāru 
dziesmu tekstu autori, metodiķi, 
kā arī bijušo bibliotekāri Leontīni 
Apšenieci (īstajā uzvārdā Akula).

2.–4. klašu audzēkņu jau lai-
cīgi gatavojās šai tikšanās reizei. 
Viņi mācījās no galvas dzejoļus, 
kā arī ilustrēja vienu dzejoli. Sko-
las vestibilā tika sarīkota zīmēju-
mu izstāde.

Tikšanās reizē ne tikai bērni, bet 
arī pati dzejniece lasīja savus dze-
joļus. Katrā dzejolītī ir ievīta kāda 
pamācība mazajiem „spuraiņiem” 
kā jāuzvedas, kā jādara kāds dar-
biņš, vai kā pareizi jāmācās. Dze-
joļi ir spilgti, dzīvi un fantāziju ro-
sinoši, bērni bija gatavi tos izspēlēt 
mazajās etīdēs. Bērni ļoti aktīvi 
uzdeva dažādus jautājumus dzej-
niecei: kad viņa sāka rakstīt dzeju, 
kāda ir mīļākā pašas sarakstītā grā-
mata, kā rodas dzejoļu nosaukumi, 
cik grāmatu izdots u. c.

Leontīne Apšeniece raksta gan 
bērniem, gan pieaugušajiem, ir iz-
dota 21 dzejnieces grāmata.

Ilga Kaupuža,  
Ludzas pilsētas galvenās 

bibliotēkas vecākā bibliotekāre 

Atklājam Āfriku
Laikā no 2015. g. februāra līdz 

maijam divi ceļotāji no Latvijas – 
Andžs Ūbelis un Mārtiņš Sils ar sa-
viem motocikliem devas ekspedī-
cijā 2 Wheels 2 Capes no Keiptau-
nas Āfrikā, līdz Eiropas tālākajam 
ziemeļu punktam – Nordkapam. Pa 
Āfrikas kontinentu Mārtiņš un An-
džs uz motocikliem kopā nobrau-
ca 13 500 kilometru – tas ir kā 60 
reizes no Rīgas līdz Daugavpilij 
un atpakaļ un šķērsoja 13 valstu 
teritorijas. 

Gatavojoties ekspedīcijai, ce-
ļotāji kopā ar Latvijas Republikas 

Ārlietu ministriju un Latvijas sko-
lu jauniešiem īstenoja konkursu 
„Atklāj man Āfriku”, kura ietvaros 
skolēni piedalījās ar savām idejām 
ekspedīcijas tapšanā. Skolēni izdo-
māja un deva uzdevumus ekspe-
dīcijas dalībniekiem – kur doties, 
ko piedzīvot un ko uzzināt Āfrikā. 
Tādējādi ekspedīcija kļuva par „ce-
ļojumu ar tālvadību”, un ceļotāji 
centās nepievilt Latvijas skolēnus.

No Ludzas novada konkursā 
piedalījās Pildas pamatskolas un 
Ludzas pilsētas ģimnāzijas skolēni, 
un cik liels bija prieks, ka arī mūsu 

skolēnu ieteiktās vietas ceļotāji ap-
meklēja un uzdevumus izpildīja. 

Par ceļojuma gaitu, redzē-
to un paveikto, ceļotāji „at-
skaitījās” jau ekspedīcijas lai-
kā – atstāja fotogrāfijas un ap-
rakstīja iespaidus savā blogā 
http://www.twowheels.lv/blog.html. 
Lūk, daži ieraksti!

„Kāpiens svētajā kalnā – nekro-
polē Sudānā pie Karimas bija gan 
Pildas, gan Rīgas Valsts 2. ģimnā-
zijas skolēnu uzdevums. Tika pra-
sīts, ko no turienes var redzēt? Tad 

nu Mārtiņš ilgi lūkojās… un var 
redzēt mūžam zaļo Nīlas ieleju un 
bezgalīgus tuksnešus, kā arī pa kā-
dai senai piramīdai. Kalns paceļas 
iespaidīgi virs līdzenumiem. Skats 
tiešām aizrauj!”
„Pildas skolēni mums ieteica 

meklēt senās piramīdas pie Ka-
rimas Sudānā, savukārt Ludzas 
skolēni novēlēja vērot saullēktu no 
Meroe piramīdām. Uz Meroe mūs 
sūtīja arī Daugavpils un Valmie-
ras skolēni. Mūsu izvēle bija Ka-
rimas piramīdas. Sākām tās lūkot 
ar pirmajiem gaiļiem. Jaukā lieta 
ar piramīdām Sudānā - ne tūristu 
burzmas, ne ieejas biļešu, ne suve-
nīru tirgoņu… perfekta vientulība 
ar tuksnesi un vēsturi.”

„Valmieras, Pildas, Špoģu sko-
lēni sūtīja mūs izpētīt vienu no sla-
venākajām Etiopijas svētvietām 
– Lalibeli. 9 gadu simtus atpakaļ 
Etiopijas karalim bijis sapnis, ka 
viņam jāuzbūvē šeit otra Jeruzā-
leme. Tad nu tapušas šīs minolīta 
klintī kaltās baznīcas. Slavenākā 
no tām krusta formā izkaltā Geor-
ga baznīca.”

„Ludzas  pilsētas  ģimnāzijas 
skolēni lika mums rāpties Kairas 
tornī. Kad tikām tur augšā, trāpī-
jām uz burvīgu saulrietu un, pro-
tams, 360 grādu skatu uz 8 miljonu 

pilsētu. Paldies Ludzas jauniešiem 
– tā bija ļoti laba ideja!”

“Ludzas un Pildas jaunieši tau-
jāja pēc Labās cerības raga Dien-
vidāfrikā un gribēja zināt, kādēļ tā 
ir mītiem apvīta vieta? Sapratām, 
ka mīti tur pamatā saistīt ar pirmat-
klājēju jūras navigācijas stāstiem, 
kad, mēģinot apbraukt Āfriku, ir 
bijis daudz pārdzīvojumu un pie-
dzīvojumu. Vienmēr ir bijusi cerī-
ba, ka tas nākamais zemes rags, ko 
apbrauks, būs tas īstais… Bet mēs 
uz ragu devāmies ar cerībām, ka 
tūlīt, tūlīt mūsu moči tiks izcelti no 
kuģa un mēs dosimies ceļā. Tā gan 
palika tikai cerība, un močus ierau-
dzījām tikai pāris dienas vēlāk.”

22. septembrī abi motociklisti 
apciemoja arī abas mūsu novada 
skolas un tikās ar skolēniem, rā-
dīja fotogrāijas un stāstīja savus 
iespaidus par Āfrikā piedzīvoto. 
Bērni varēja arī tuvāk apskatīt un 
„aptaustīt” motociklus, uzdot jau-
tājumus ceļotājiem.

Gaidīsim nākamo konkursu un 
tagad sūtīsim brašos pasaules apce-
ļotājus uz Dienvidameriku! 

Inese Romanova, 
 Pildas pamatskolas 

ģeogrāijas skolotāja

Pasaules apceļotāji Mārtiņš un Andžs stāstīja par saviem piedzī-
vojumiem Āfrikā un to, kā veicās ar skolēnu uzdevumu pildīšanu, arī 
Ludzas pilsētas ģimnāzijā. Ceļotājiem nācās pildīt konkursa „Atklāj 
man Āfriku” uzvarētāju Edvīna Mekša un Sanda Čerņavska uzdevu-

mus. Tā bija ļoti interesanta ģeogrāijas stunda, kurā skolēni uzma-

nīgi klausījās stāstītājos.
Izrādās, Āfrikā ir viena Latvijas vēstniecība. Ceļojuma laikā Mār-

tiņš un Andžs satika 7 latviešus, kuri pirms vairākiem gadiem apme-

tās uz dzīvi Āfrikā. 
Jau 2016. gada janvārī motobraucēji dosies apceļot Dienvidame-

riku. Pirms tam skolēniem vēlreiz būs iespēja piedalīties konkursā.
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Esmu priecīgs strādāt Latgalē
Šajā mācību gadā Pildas pamatskolā par 

direktoru sācis strādāt Jurijs Zeļčs. Bijušajā 
Ludzas rajonā viņu pazīst, jo līdz pat skolas 
slēgšanai 2009. gadā krievu valodas un lite-
ratūras skolotājs J. Zeļčs strādāja II Mežvidu 
pamatskolā. Tā bija viņa pirmā un vienīgā 
darbavieta 30 gadus, un 18 no tiem Jurijs 
bija direktors. Trīs pēdējos gadus Jurijs va-
dīja Bauskas novada Mežgaļu pamatskolu, 
bet nu ir atgriezies dzimtajā pusē. 

Kādi iespaidi Jums palikuši par darbu 2. 
Mežvidu skolā? Skaidrs, ka skolēnu skaits 
saruka un droši vien citas izejas kā skolas 
slēgšana nebija...

Tās ir ļoti patīkamas atmiņas, jo bijām 
ļoti stipra un darbīga pedagogu komanda 
un skolas saime, gadu gaitā izveidojās laba 
sadarbība ar absolventiem, vietējo sabiedrī-
bu, vecākiem. Pedagogu un skolēnu starpā 
valdīja sapratne. Esmu pārliecināts, ka skola 
tiešām bija izglītības, kultūras un patriotis-
ma centrs ciematā un tajā vidē.

Bet pašlaik... Tikai ar dziļu nožēlu var iz-
staigāt veco parku, kurā izzāģēti koki (parks 
tiešam jau nu bija vērtība un ievērojams da-
bas objekts ne vien Latgales reģionā), sāpīgi 
redzēt galīgi nolaisto skolas ēku, kurā savu-
laik tik daudz darba bija ieguldīts, lai tā būtu 
ērta un skaista. Domāju, ka kāda pozitīva 
izeja un perspektīva toreiz bija, bet neviens 
no jaunizveidotā novada amatpersonām ne-
gribēja pat ieklausīties, kur nu vēl saprast, 
saredzēt to perspektīvu un reālo ieguvumu, 
jo svarīgākais bija inansiālais izdevīgums. 
Mēs nebijām izdevīgi. Manuprāt, arī pašlaik 
tā notiek un turpinās aizvien. Mazās lauku 
skolas aiziet pagātnē, bet piemirstam, ka pa-
rasti no kartes tādējādi izsvītrojam, ne tikai 
skolu, vēl vienu lauku kultūras centru, iznī-
cinām normālu latvisku vidi.

Daudziem bija pārsteigums, ka pārcēlā-
ties tik tālu, uz pavisam citu reģionu. Kāda 
ir jūsu pieredze Mežgaļu skolā? Cik tā ir 
liela? Vai pieeja izglītības jautājumiem no-
vados atšķiras?

Sakrita dažādi apstākļi, laikam liktenim 
tā bija iepaticies, ka uzvarēju konkursā uz 
Bauskas novada Mežgaļu skolas direktora 
amatu. Biju nolēmis pārbaudīt savus spēkus 
un pierādīt savu varēšanu un noderīgumu pa-
visam citā reģionā ar citām tradīcijām. Tā ir 
skola ar pirmsskolas struktūrvienību – 125 
skolēni. Jā, prasības un kārtība atšķīrās, ci-
tāds bija arī budžeta sadales mehānisms, i-
nansējums. Skolai ir milzīgi plaša teritorija. 
Teikšu, kā ir: viegli nebija, bet priecē tas, ka 
izdevās. Skola 2014. gada nogalē veiksmīgi 
tika sagatavota akreditācijas procesam. Ek-
sperti piešķīra maksimālo termiņu – 6 gadi. 
Kauns par skolas darbu nebija, gluži otrādi 
– gandarījums un prieks par kopīgo panāku-
mu. Gūta laba pieredze vadības organizāci-
jas, pārvaldes, atbalsta personāla u.c. jomās, 
iepazīta cita vide un pieejas atšķirības. Bija 
izdevība strādāt un iepazīt atšķirīgo, sadar-
bības iespējas ar pašvaldības struktūrām 
u.c. Kopumā izglītības jautājumos pieeja un 
prasības par kvalitāti valstī ir ļoti līdzīgas, 
bet atšķiras resursu iespējas, piemēram, i-
nansējums skolas pulciņu darbam: jaunsar-
dzei, mazpulkam, deju, sporta kolektīviem. 
Ar pašvaldības atbalstu brīvpusdienas tur ir 
visiem skolas vecuma bērniem. 

Par atšķirībām inansējumā liecina skolas 
gada budžets, kura dažas pozīcijas tika atvē-
lētas ne tikai transporta izdevumu apmaksai 
skolēniem dodoties mācību ekskursijās, bet 
kas ir svarīgi skolēnu ģimenēm, arī ieejas bi-
ļešu apmaksai muzeju u.c. apmeklējumiem, 
skolai bija arī savs transports dienesta brau-
cieniem un darbam ar skolēniem un sociāla 
riska ģimenēm, saimniecības lietu kārtoša-
nai, kura remontu apmaksāja pašvaldība, bet 
skolas pārziņā bija tā lietošana un degvielas 
iegāde. Attieksmē pret skolu pašvaldība pē-
dējā laikā ir koncentrējusi savus spēkus ak-
tivitātēs uz tehnoloģiju attīstību, ieguldīju-
mu skolas ārējās un iekšējās vides sakārto-
šanā un attīstībā, iesaistīšanos projektos. Ar 
zemgalisko rūpību tika skaitīts inansējums 

katrai aktivitātei, nepieciešamī-
bas gadījumos tika veikti grozī-
jumi vai tika piešķirts papildus 
remontdarbiem u.c.. Interesanti, 
ka inansējums tika piešķirts arī 
skolēnu un darbinieku godinā-
šanai skolā, ziedu pušķu u.c. ie-
gādei, līdzjūtību izteikšanai un 
svinīgo prezentāciju organizēša-
nai, kas salīdzinoši ar iepriekšējo 
pieredzi man bija jauninājums un 
zināms pārsteigums, bet tas reāli 
strādā un dod savu rezultātu. To 
no viņiem es arī esmu mācījies, 
kā arī dažādu kārtību un lēmumu 
projektu izstrādi, ka arī gatavojot 
to prezentāciju. Savdabīgi likās 
arī pasākumi skolā, to scenāriji, arī vecāku 
iniciētas skolēnu formas/vestes, bet kopu-
mā Latvijā vien dzīvojam un tai par godu 
arī strādājam, audzinot un mācot citus, mā-
cāmies un attīstāmies arī paši.

Kādi ir pirmie iespaidi par Pildu? Kāda 
ir vīzija par skolas nākotni, amatā stājoties?

Ļoti pozitīvi iespaidi par jau paveikto 
darbu, par sasniegumiem sporta un citās 
jomās, ieguldījumu materiālās bāzes piln-
veidē, cilvēku ieinteresētība saglabāt eso-
šās vērtības un attīstīt skolu, bagātināt to ar 
jaunajām tradīcijām.

Vīzija ir skaidra – lai skola būtu mūsdie-
nīga, skolēniem interesanta, lai mēs varam 
sniegt kvalitatīvu izglītību. Tas nodrošinās 
skolas turpmāku pastāvēšanu

Iesaistoties projektos, turpināsim sko-
las teritorijas sakopšanu un labiekārtošanu.

Noteikti jāuzlabo izglītības iestādes ēkas 
un telpu tehniskais stāvoklis (jānomaina no-
vecojušās iekārtas, mēbeles, aprīkojums, 
darbam jāiegādājas interaktīvās tāfeles un 
projektori). Jāpilnveido mācību process, iz-
mantojot modernās tehnoloģijas. Nepiecie-
šams aktīvāk piesaistīt resursus un efektīvā-
ki izmantot esošos, piemēram e-klasi u.c..

Jāizveido sistēma darbā ar problēmbēr-
niem, nākotnē ar novada atbalstu ieviešot vai 
pārskatot sociālā pedagoga, psihologa lomu 
skolā. Ieceru daudz, bet esmu apņēmības 
pilns kopā ar visu kolektīvu tās īstenot. Ti-
kai tā šajos apstākļos mēs varēsim pastāvēt.

Ko gaidāt no skolotāju algu reformas?
Pārmaiņas. Bet nu tās aizvien tiek atlik-

tas, pārliktas uz citu laiku.
Manuprāt, nekāda algu reforma nav tas 

galvenais skolotāja ģenerators un virzītāj-
spēks, bet tikai daļa no skolotāja sistēmas, 
kura viņam nepieciešama, lai viņš justos ra-
došs, enerģisks, priecīgs un laimīgs, strādājot 
ar bērniem un sabiedrības labā, lai skolotājs 
būtu spējīgs iet laikam līdzi.

Varbūt vēl kas būtisks palika nepateikts?
Man ir prieks, ka esmu atkal Latgalē, kur 

varu turpināt realizēt skolas vīziju, palīdzēt 
skolai ar savu pieredzi attīstībā, problēmu 
risinājumos.

Paldies Ludzas novada pašvaldības amat-
personām un deputātiem par atbalstu, un 
ceru uz turpmāku sadarbību un izpratni, jo 
tas skolas attīstībā ir ļoti svarīgi.

Vanda Žulina, 
korespondente

Ir jautri vingrot kopā 
ar skolotājiem 

No 21. līdz 27. septem-
brim notika Latvijas vese-
lības nedēļa MOVE WEEK 
2015, kurā aktīvi iesaistījās 
Ludzas 2. vidusskolas skolē-
ni, skolotāji, vecāki, pieda-
loties dažādās sporta aktivi-
tātēs: ģimenes stafetēs, mini 
handbola sacensībās, velo-
sacensībās, krosā. Nedēļas 
beigās noslēguma rīta rosmē 
vingroja lieli un mazi, skolo-
tāji un tehniskie darbinieki. 

Dalībnieku atsauksmes:
   Bija forša kopīga 

skolas vingrošana! (Ērika, 
8.b klase)

   Man ļo t i  pa t ika 
veselības nedēļa, īpaši 
vingrot kopā ar skolotājiem. 
(Ērika, 5.a klase)

   B i j a  ļ o t i  j a u t r i 
(Samanta, 9.a klase)

Esmu priecīga, jo man 
ir 2. vieta velosipēdistu sa-
censībās, 6.vieta krosā starp 

piekto klašu meitenēm, es 
vingroju kopā ar klasesbied-
riem un skolotājiem. Gribē-
tos, lai biežāk būtu sporta 
nedēļas! (Lana, 5.a klase)

Paldies tiem vecākiem, 
kuri atbalsta bērnu veselī-
gu dzīvesveidu un piedalī-
jās skolas veselības nedēļas 
pasākumos. 

Velta Zbitkovska, 
Ludzas 2. vidusskolas 

direktores vietniece 
audzināšanas jomā 

Veselības nedēļa 2015 Ludzas 
pilsētas ģimnāzijā

Ludzas pilsētas ģimnāzijā notika veselī-
bas nedēļa, kur skolēni varēja pārbaudīt savu 
izisko sagatavotību. Pasākumā piedalījās 
4.–12. klašu skolēni, kā arī trīs audzēkņi no 
Ludzas vakara vidusskolas. 

21.09.2015. Spēka diena. 
Zēni pievilkās pie stieņa, bet meitenes 

izpildīja roku saliekšanu-iztaisnošanu 1 min 
laikā. Dienas rekords zēniem Vitālijs Aņisi-

movs 10.a klase (21.reize). meitenēm Alise 
Viļumovska 10.a klase 

22.09.2015. Izturības diena. 
Dalībnieki veica skrējienu stadionā. Zēni 

skrēja 15.min. Meitenes 10.min. Lielākā daļa 
dalībnieku to paveica ar dažādiem rezultā-
tiem (apļu daudzumiem).

23.09.2015. Ātruma diena. 
Dalībnieki pārbaudīja savu ātrumu vei-

cot 60 m skrējienu ar laika kontroli. 
Dienas rekords zēniem: Ritvars Ger-
movs, 12.b klase – 7,5 sek., meite-
nēm: Iveta Bierestovska, 7.a klase 
– 8,2 sek.

24.09. 2015. Veiklības diena. 
Dalībnieki veica lēcienus ar le-

camauklu 30 sek. laikā. Dienas re-
kords: Daiga Sarkane, 10.b klase – 
96 reizes.

Klases, kuras ieguva lielāko pun-
ktu skaitu, saņēma Veselības nedēļas 
sertiikātu.

Solvita Narnicka, 
LPĢ sporta skolotāja

Handbolisti cīnās Igaunijā
26. septembrī uz starptautisku turnīru 

Igaunijas pilsētā Polvā devās trīs Ludzas 
Sporta skolas zēnu komandas. Rezultātā – 
5., 4. un 2. vieta.

Trenera A. Gendeļa 1999. gadā dzimušo 
zēnu komanda ar 7 punktu starpību zaudēja 
Leedu komandai no Lietuvas, ar 10 p. – māji-
niekiem no Polvas. Otrā turnīra dienā veicās 
labāk. Sadraudzības pilsētas Moletai hand-
bolistus viņi pieveica ar rezultātu 30:21, bet 
lietuviešiem no Varenas zaudēja līdzvērtīgā 

cīņā, kur visu noteica veiksme: 26:27. Tā de-
viņu komandu konkurencē viņi bija piektie.

G. Dalibo komanda bija visveiksmīgākā 
no mūsējiem. Ar mājiniekiem viņi nospēlēja 
neizšķirti – 17:17, Minskas SKA pieveica ar 
4 punktu pārsvaru, sagrāva Utenu ar rezultātu 
20:5 un inālcīņā cīnījās par zeltu.

Pretinieks spēcīgs: Minskas SKA 1. ko-
manda, tāpēc šoreiz zaudējums 16:21 un sud-
raba medaļas. Šai 2001.–2002. gadā dzimušo 

zēnu grupā sacentās 11 komandas no visām 
Baltijas valstīm, Krievijas un Baltkrievijas.

A.Narnicka 2003. gadā dzimušie zēni sa-
centās 9 komandu konkurencē. Ar divu pun-
ktu starpību viņi zaudēja igauņiem no Viljan-
des, ar rezultātu 26:15 pieveica mājiniekus, ar 
13:19 – komandu Primorskaja no Krievijas, 
piekāpās Polvas SKA. Komandai un spēlēja 
par bronzu. Pretinieki – SKA Minska – bija 
veiksmīgāki (21:11). Rezultātā – 4. vieta.

Šais pašās brīvdienās starptautiskā turnī-
rā Salaspilī sudraba medaļas izcīnīja 2000. 
g. dzimušās meitenes, Kristīnes Klementje-
vas audzēknes.

Ogrē sacenšas soļotāji
26. septembrī Ogrē notika Jāņa Dali-

ņa piemiņas sacensības soļošanā. Marina 
Jefremenkova izcīnīja uzvaru, III vietu savā 
vecuma grupā ieguva Polina Potehina, II 
vietu – Dmitrijs Mošerenoks (visiem tre-
nere V. Tutina), II vietu ieguva arī Ronalds 
Stanislavskis (treneris V. Krišāns), Boriss 
Mošerenoks bija pirmais, bet Glebs Moše-
renoks – otrais 3000 m distancē (treneris 
V. Rimšs). Arī pārējie mūsu dalībnieki bija 
olimpiskajā sešiniekā.

Vanda Žulina
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…„Pūcīte atnāca 
neaicināta”...

Tā teikts tautas dziesmā par 
pūcīti. Šoreiz gan „pūcīte”, tika 
aicināta uz Isnaudas tautas namu. 

Ar to 24. septembrī tikties bija 
atnācis kupls pulks skatītāju un 
klausītāju. Daudzi vecāki kopā ar 
bērniem nāca, lai piedalītos pūču 
būru veidošanas darbnīcā. Radošo 
darbnīcu vadīja ornitologs, pūču 
pētnieks Andris Avotiņš. Tautas 
namā notika Vijas Tabūnes pūču 
izstāde.

Darbnīcas laikā pūču pētnieks 
sniedza informāciju par pūču dzīvi, 
atdarināja pūču dziesmu.

„Pūce nākamā gada ligzdvie-
tu izvēlas rudenī, tālab piemē-
rotākais brīdis būru izvietošanai 
jūlijs – septembris. No pasaulē 
esošajām 133 pūču sugām Latvi-
jā sastopamas 13” - tā ornitologs. 
Bērniem palīdzēja pieaugušie: ve-
cāki, Valsts meža dienesta Ludzas 
nodaļas mežzinis Ivars Grišunovs, 
Dainis Kazicāns, Agris Griševs 

u.c. Tika izgatavoti 7 dažādi pūču 
būri. Bērni uzdeva jautājumus, un 
arī paši piedalījās viktorīnā par 
putniem. Par katru pareizo atbildi 
bija balva – pūces spalva. Izstādi 
apmeklēja un lekciju par pūču dzī-
vi noklausījās arī Ludzas novada 
domes deputāti.

Pūču būri tika uzlikti pēc ap-
raksta atbilstošā mežā. Šo atbildīgo 
uzdevumu uzņēmās mežzinis Ivars 
un Ludzas pilsētas ģimnāzijas 12. 
klases skolēni (sk. J. Čakša).

Paldies visiem kas palīdzēja iz-
stādes un radošās darbnīcas orga-
nizēšanā: Edgaram Čerņavskim, 
Vitautam Gojevam, Ērikam Gui-
tānam, Aloizam Mežulim, Dainim 
Kazicānam, Eleonorai Obrumānei, 
Ivaram Grišunovam, Vijai Tabūnei, 
Inārai Jakupānei un folkloras ko-
pai „Isnauda”.

Biruta Jermaka, 
Isnaudas tautas nama vadītāja 

Izdevējs: Ludzas novada pašvaldība
Reģistrācijas apliecība Nr. М 001168
Tirāža: 4000 eksemplāri
Atbildīgā par izdevumu: Svetlana Rimša
Tulkojumi: Žanna Dukaļska, Svetlana Rimša

Aicinām novada iedzīvotājus piedalīties avīzes veidošanā – 
iesniegt aktuālu un interesantu informāciju par notikumiem, 
faktiem un cilvēkiem!
Par publicētajiem faktiem un skaitļiem atbild rakstu autori.

Adrese: Raiņa ielā 16, Ludzā, LV-5701
Tālr.: 65707140; fakss: 65707402
E-pasts: svetlana.rimsa@ludzaspils.lv
Maketēts un iespiests SIA „Latgales druka”

Nākamais in-
formatīvā izde-
vuma „Ludzas 
Novada Vēstis” 
numurs iznāks 
30. oktobrī.

Izdevumu va-
rat lasīt arī inter-
netā – Ludzas no-
vada pašvaldības 
mājaslapā www.
ludza.lv.

Kur īsti meklējama 
senā Ludza?

Atbildi uz šo jautājumu mek-
lē slavenā vēstures zinātnieka, ar-
heologa Jura Urtāna tikko izdotā 
grāmata „Ķīšukalns. Ludza pirms 
Ludzas”. 

Atbildē lasām, ka senākā latgaļu 
apmetne Ludzā nav vis bijusi Lu-
dzas tagadējā pilskalna (Livonijas 
mūra pils vietā), bet gan otrpus 
Ludzas Lielajam ezeram – Ķīšu-
kalnā jeb Jeršovkā. Lai kā mēs to 
vēlētos, Ludzas pilskalna arheolo-
ģiskajos izrakumos nav izdevies at-
rast pierādījumus par to, ka pirms 
Livonijas ordeņa pils te varētu būt 
atradusies latgaļu koka pils, toties 
atradumi arheoloģiskajos izraku-
mos Ķīšukalnā ļauj secināt, ka te 
jau daudz agrāk nekā 13. gadsim-
tā atradusies latgaļu pils ar priekš-
pili un plašu senpilsētu. Novada 
centrs pārvietojies uz otru ezera 
krastu vēlāk.

Ir interesanti lasīt par to, kāda 
varēja būt mūsu tālo senču dzīve 
šai ļoti skaistajā vietā ezera krastā. 
Kā viņi veduši laivās savus miru-
šos apbedīt uz kalnu pāri ezeram, 

kā nodrošinājuši savu sadzīvi, ar 
ko nodarbojušies. Vēl saistošāk ir 
atklāt, kā pētnieki nonāk pie seci-
nājumiem, kā šaubās un kļūdās. 
Varam novērtēt, cik milzīga loma 
pagātnes restaurācijā ir izrakumos 
atrastam kaula fragmentam, zivs 
zvīņai vai māla lauskai. 

Grāmata dod skaidru priekšsta-
tu, kāds īsti izskatās senais pils-
kalns, īpaši labi tas novērtējams 
fotogrāijās no putna lidojuma. 

Pētnieki joprojām nav pilnīgi 
pārliecināti, ka rakstos pirmoreiz 
pieminētā Lučina ir mūsu Ludza, 
tāpat nav akmenī iecirsti citi sen-
vēstures fakti. Juris Urtāns liek 
mums palūkoties uz savu apkārtni 
ar ieinteresēta pētnieka skatu. Savu 
lasāmvielu te atradīs arī leģendu 
cienītāji, lai varētu doties meklēt 
vietu, kur tad īsti aprakta Ivana 
Bargā atstātā laiva ar dārgumiem. 

Grāmatas izdošanu atbalstījis 
Kultūrkapitāla fonds, Ciblas no-
vada pašvaldība, Latgales reģiona 
attīstības aģentūra, A/S „Latvijas 
Valsts meži”. To varat atrast Lu-
dzas galvenajā bibliotēkā.

Kad uzkāpām Ķīšukalnā un pa-
lūkojāmies uz apkārtni, skats pavē-
rās iespaidīgs. Bet, kad pa nogāzi, 
bungām rībot un karogam plīvojot, 
tuvojās Kroma kolna brolistes da-
lībnieki senajos tērpos, radās vīzi-
ja, ka senatne atdzīvojas. Dziedāja 
„Ilža”, kurējās ugunskurs, un, kā 
teica Līga Kondrāte, tieši tādi brīži 
ļauj apzināties, cik sena un stipra 
ir bijusi latgaļu tauta. Izzināt vēs-
turi nozīmē izprast, kas mēs esam, 
stiprināt savu pašapziņu.

Vanda Žulina,korespondente
Producentu grupas  „Lietišķā 

Latgale” foto

PASĀKUMU KALENDĀRS
10. oktobrī Svecīšu vakari Is-
talsnas draudzes kapsētās:

plkst. 12:00 – Ivdru kapos
plkst. 13:00 – Zambaru kapos
plkst. 14:00 – Špeneru kapos
plkst. 15:00 – Aršulānu kapos
plkst. 16:00 – Apliužņu kapos
plkst. 17:00 – Zurzu kapos

10. oktobrī Svecīšu vakari Is-
naudas pagasta kapsētās:

plkst. 13:00 – Eipļu kapsētā
plkst.14:00 – Ciļviču kapsētā
plkst.15:00 – Meļašku 

kapsētā
10. oktobrī Ludzas 2. vidus-

skolas sporta hallē notiks Hand-
bola virslīgas spēle sievietēm. 
Plkst. 17:00 sāksies cīņa starp 
SK „Latgols” un Stopiņu NHK.
13. oktobrī plkst. 12:00 Nirzas 
Tautas namā pasākums „Raibā 
rudens garša”: mājas konservē-

jumu prezentācija, recepšu ap-
maiņa, izstāde.
17. oktobrī Pureņu pagasta 
bibliotēkā – Radošā darbnīca 
pagasta iedzīvotājiem „Dekors 
no ilca”.
17. oktobrī Svecīšu vakari Pil-
das pagasta kapsētās:

plkst. 12:00 – Šķirpānu kapos
plkst. 13:00 – Boldiņu kapos
plkst.  14:00 – Brodai-

žas kapos
plkst. 15:00 – Rogaižas kapos 

(Svētā mise)
17. oktobrī plkst. 22:00 Pildas 
Tautas namā diskotēka
24. oktobrī Ņukšu pagasta kap-
sētās būs Svecīšu vakars:

plkst.12:30 Petrovsku kapos 
plkst. 13:30 Gaveiku kapos
plkst. 14:30 Rindu kapos 
plkst. 15:15 Pūdnīku kapos
plkst. 16:00 Ņukšu kapos 

24. oktobrī plkst.16:00 notiks 
Svecīšu vakars Nirzas pagasta 
Horoševas kapos
30. oktobrī plkst. 17:00 Ludzas 
novada vakara vidusskolā — ab-
solventu salidojums. Uz pasāku-
mu tiek aicināti skolas absolven-
ti, bijušie skolotāji un tehniskie 
darbinieki.
31. oktobrī 

plkst.15:00 Svēta mise Rai-
poles Sv.Jāņa Kristītāja baznīcā,

plkst.16:00 aizlūgums veca-
jos Raipoles kapos,

plkst.17:00 aizlūgums jauna-
jos Raipoles kapos.
31. oktobrī plkst. 16:00 Svecīšu 
vakars Ludzas kapos
31. oktobrī plkst. 19:00 Pildas 
Tautas namā tiks rīkots atpūtas 
vakars (ar groziņiem) vidējai pa-
audzei „Kopā – jautrāk!”

Ludzas Māmiņu 
klubs „Puķuzirnī-

tis” organizē:
2 2 .  o k t o b r ī 

plkst. 18:00 tikšanos ar 
ģimenes ārsti-pediatri 
Ludmilu Ņemņasevu;

2 8 .  o k t o b r ī 
plkst. 18:00 Helovīna 
ķirbja grebšanu. Līdzi 
jāņem savus darba mate-
riālus (ķirbi, nazīti).

Tikšanās notiks skolas 
internāta 1. stāva māmi-
ņu kluba telpā. Tālrunis 
uzziņām 29343713

Radošās darbnīcas senioriem
OKTOBRĪ

Ludzas novada Bērnu un jauniešu centrā
(Tirgus ielā 22, Ludzā)

Datums Laiks Nodarbība Vadītājs
12. oktobrī 11:30 Vingrošana un iziskās aktivitātes sk. Oksana Štrauha
13. oktobrī 11:00 Tekstilmozaīka sk. Anita Gromova
14. oktobrī 11:00 Pērļu rotu veidošana sk. Ilze Loce
15. oktobrī 9:00 Datormācība (ar priekšzināšanām) sk. Ivita Kalverša
19. oktobrī 11:30 Vingrošana un iziskās aktivitātes sk. Oksana Štrauha
20. oktobrī 11:00 Tekstilmozaīka sk. Anita Gromova
21. oktobrī 11:00 Pērļu rotu veidošana sk. Ilze Loce
22. oktobrī 9:00 Datormācība (ar priekšzināšanām) sk. Ivita Kalverša
26. oktobrī 11:30 Vingrošana un iziskās aktivitātes sk. Oksana Štrauha
27. oktobrī 11:00 Tekstilmozaīka sk. Anita Gromova
28. oktobrī 11:00 Pērļu rotu veidošana sk. Ilze Loce
29. oktobrī 9:00 Datormācība (ar priekšzināšanām) sk. Ivita Kalverša

Vairāk informācijas pa tālruni 29108873.

Tuvojoties aukstajam un mitrajam laikam, parūpē-
simies par dzīvniekiem, kuri mitinās patversmēs! 

Tev mājās lieki vietu aizņem vecas se-
gas, neizmantoti dvieļi, kā arī avīžu ķīpas? 

Nes tās uz „PURINA” busiņu! 
Dzīvnieku vajadzībām noderēs dažā-

da veida auduma izstrādājumi bez po-

gām, rāvējslēdzējiem, kā arī citiem ele-
mentiem, vispiemērotākās būs segas un 
dvieļi. Visi, kas sniegs savu artavu pat-
versmju dzīvnieku apstākļu uzlabošanā, 
saņems pārsteiguma dāvanas – barību 
mājas mīluļiem un dažādus suvenīrus. 

Labdarības busiņš Ludzā ieradīsies 
14. oktobrī, un laikā no plkst. 17:00 līdz 
19:00 atradīsies stāvvietā Baznīcas un 
1. Maija ielu krustojumā.

Visas saziedotās mantas, kā arī „PU-
RINA” barība tiks nogādāta tuvākajā dzīv-
nieku patversmēs Daugavpilī un Rēzeknē.

Noķersim Lielo 
Ludzas zivi!

Biedrība SK „Latgols” 
aicina uz makšķerēšanas 
sacensībām spiningošanā 
„Lielā Ludzas zivs 2015”, kas 
norisināsies 2015. gada. 25. 
oktobrī uz Lielā Ludzas eze-

ra Ciblas novada Zvirgzde-

nes pagastā. 
Sacensību nolikums pie-

ejams www.ludza.lv.
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На государственном празднике 
будем чествовать лучших 

Продолжается выдвижение 
кандидатов на конкурс «Че-
ловек Года Лудзенского края» 
2015, срок подачи заявок прод-
лен до 1 ноября 2015 года. 

Заявки для присвоения почет-
ного звания Человека года при-
нимаются в Административном 
отделе самоуправления Лудзен-
ского края.

Напоминаем, что претенден-
тов на конкурс могут выдвигать 
группы жителей Лудзенского 
края, зарегистрированные обще-
ства и организации, рабочие кол-
лективы, учреждения или руково-
дитель предприятия выдвигает 
работников своего предприятия, 

депутаты Лудзенской краевой 
думы. Положение конкурса до-
ступно на домашней странице 
самоуправления Лудзенского края 
www. ludza.lv.

Номинация «Человек года» бу-
дет присвоена за значительный 
вклад во благо края и в поощре-
ние его узнаваемости. 

До 1 ноября этого года также 
продолжается заявка кандида-
тов на награждение «Почетный 
гражданин Лудзенского края», 
которое является высшей награ-
дой в Лудзенском крае. Она при-
сваивается физическим лицам за 
особенные заслуги во благо края, 
которые могут выражаться в го-

сударственной, общественной, 
культурной, образовательной, 
научной работе или работе само-
управления, хозяйственной де-
ятельности и другой работе. За-
слугами считается выдающаяся 
работа, длительная, образцовая 
и успешная деятельность. Канди-
датов на это награждение могут 
выдвинуть депутаты думы, юри-
дические лица, государственные 
учреждения и учреждения само-
управлений или жители. 

Претендентов оценит специ-
ально созданная комиссия. По-
бедителей будут чествовать на 
мероприятии, посвященном Дню 
Провозглашения Латвийской Ре-
спублики.

Получите ответы 
на важные вопросы 
в прямом эфире ТВ!

20 октября в прямом эфире телеканала Re:TV в 18:45 на Ваши 
вопросы ответит председатель Лудзенской краевой думы Алина 
Генделе (Латгальская партия). Интересующие Вас вопросы можете 
задать во время прямого эфира по телефону 64622859, или до на-
чала передачи отправить их по электронной почте lrt.zinas@lrtv.lv 
или svetlana.rimsa@ludzaspils.lv.

Внимание! Прямые эфиры Re:TV в настоящее время доступны 
только абонентам наземного телевидения.

Дело, к которому 
лежит душа

— Реставрация не самое деше-
вое изобретение земной цивили-
зации. Сохранять старое – это 
признак культурной зрелости об-
щества. Старые вещи, старые 
здания помогают понять мир, 
жизнь. Чем больше сохраним 
старого, тем лучше. Есть одна 
старинная фотография – Лудза 
в конце 19 века. Такого красиво-
го вида старинного деревянного 
города я не видел нигде в Латвии.

Здание синагоги в Лудзе уни-
кально не только в Латвии, но и 
во всей Балтии и Европе. В Ев-
ропе сохранилось только 15 де-
ревянных синагог, а с оборудова-
нием, как в Лудзе, лишь несколько. 
Это уникальная возможность – 
сохранить памятник истории и 
культуры, - считает известный в 
Латвии архитектор, специалист в 
области деревянной архитектуры, 
Петерис Блумс.

Петерис Блумс рассказывает 
о ходе реставрационных работ 
Большой Лудзенской синагоги.

Построен новый фундамент 
в здании, заменена нижняя 
часть деревянной конструкции

Для чего это было необходи-
мо? Синагога была построена 200 
лет назад – деревянный сруб по-
строен примерно в 1800 году (на 
сегодняшний день – старейший в 
Латвии). В 20 веке, чтобы уберечь 
от разрушения, синагогу пере-
строили. Во время перестройки 
сруб облицевали кирпичом, но, 
уже в то время поврежденную 
нижнюю часть конструкции, не 
заменили. Синагога построена на 
низком месте, под ней слой голу-
бой глины. Она находится можно 
сказать в яме, потому что подъезд-
ные дороги с течением времени 
подымались выше, а синагога так 
и осталась внизу. После дождя 
здесь собирается вода. Здание не 
было утеплено.

Именно поэтому фундамент 
и нижнюю часть сруба необхо-
димо было перестроить. Теперь 
внизу построено двойное осно-
вание – два деревянных каркаса, 
заполненных эковатой для тепло-
изоляции. Проложен дренаж и ка-
нализация дождевой воды.

Один конец дома пришлось 
поднять на 30-40 сантиметров, 

потому что здание просело. В 
этом можно убедиться на фото-
графии, сделанной в 30 годы, мы 
видим, что на кирпичной стене 
много трещин. Еще на одной фо-
тографии видим, что со стороны 
озера стены синагоги были белы-
ми. Стены были стянуты, оштука-
турены, затем обшиты кирпичом. 
И сейчас, после реставрации сте-
ны дома не будут совсем ровны-
ми, но здание будет стабильным.

Синагога больше не будет об-
шита кирпичом

Кирпичные стены не могли 
оставить, так как тогда нельзя 
было бы проложить теплоизоля-
цию. К тому же кирпич с дере-
вянным срубом не «уживаются». 
Вместо кирпича будут широкие, 
покрашенные красной краской, 
доски. На фасаде будет оставлен 
небольшой фрагмент кирпичной 
кладки, чтобы сохранить свиде-
тельство о деревянном облике 
здания. 

Покрытие крыши останется 
прежним, только будет отрестав-
рировано.

Крыша в 30 годы была покрыта 
кровельным железом. Кровельное 
железо качественное, было приве-
зено из Австралии. Конструкция 
крыши необычна, проста и ло-
гична. Форма крыши отдаленно 
напоминает мансардную крышу. 
Кровельное железо отреставри-
ровали и покрасили. Там, где это 
было возможно, оставили и стро-
пила. В Латвии нет ни одного зда-
ния с такой крышей, конструкции 
крыши и купола синагоги в Лудзе 
уникальны.

В интерьере – все, как было
Планировка здания сохранена. 

Прихожая, молельня, помещение 
для занятий, лестница на второй 
этаж, где за стеной находилась 
молельня для женщин (как в те-
атре на балконе, говоря совре-
менным языком). Причем стена 
(мехица) была довольно высокой. 
Женщины могли слышать общую 
молитву, участвовать в ней, но то, 
что происходило внизу, в боль-
шом помещении, не видели. А 
в молельне для мужчин потолки 
были высотой в два этажа.
Продолжение на 2-ой странице

Приглашаем предпринимателей принять участие 
в общественном обсуждении: развитие сельских дорог

Самоуправление Лудзенского 
края приглашает сельских пред-
принимателей и крестьян принять 
участие в общественном обсуж-
дении и внести предложения в 
связи с планируемым Лудзенским 
краевым самоуправлением об-
новлением покрытия грунтовых 
дорог. Мероприятие реализуется 
в рамках программы поддержки 
села в 2014–2020 гг., «Основные 
услуги и восстановление посел-
ков в сельской местности» .

Мероприятие проводится с 
целью поддержки инвестиций в 
улучшение качества инфрастук-
туры сельской территории, со-
действия развитию предпринима-
тельской деятельности и сохране-
нию заселенной территории. Под-
держку получит строительство и 
обновление грунтовых дорог са-
моуправления.

Максимально доступный объ-
ем финансирования в Лудзенском 
крае 1,62 миллиона евро. Поддер-
живается 90% от предполагаемых 
расходов проекта. Приоритетно 
будут поддерживаться объекты, 
производящие и перерабатываю-
щие сельскохозяйственную про-
дукцию и проекты интегриро-

ванного типа, осуществляемые 
вместе со строительством подъ-
ездных дорог к объектам пред-
принимательской деятельности 
в подмероприятии «Поддержка 
вкладов по развитию инфраструк-
туры сельского хозяйства и лес-
ного хозяйства». 

Собрания общественного обсуждения состоятся:
Место Дата Время

Управление Бригской волости 26.10.2015. 9.00
Управление Нирзской волости 26.10.2015. 11.00
Управление Истренской волости 26.10.2015. 13.00
Управление Рунденской волости 26.10.2015. 15.00
Управление Пилдской волости 27.10.2015 9.00
Управление Нюкшской волости 27.10.2015 11.00
Управление Пуреньской волости 27.10.2015 13.00
Управление Цирмской волости 27.10.2015 15.00
Управление Иснаудской волости 29.10.2015 15.00

Контактное лицо: Айвар Мейкшан, заместитель председателя Луд-
зенской краевой думы по вопросам развития тел. 65707496.

Сохраним руины замка – 
символ Лудзы!

Исторические факты удосто-
веряют, что Лудзенский замок 
был построен в 1399 году. Зна-
чит, руинам замка уже больше, 
чем 600 лет. Это исторический и 
культурный памятник, охраняе-
мый государством. Уже многие 
десятилетия силуэт замка – это 
узнаваемый символ Лудзы.

Конечно, время не пощадило 
стены древнего замка. К сожале-
нию, надо признать, что помога-
ем времени и мы, и несознатель-
ные туристы.

В разных местах у крепост-
ных стен установлены таблички, 
предупреждающие, что нельзя 
забираться на них. Но искатели 
приключений не только не обра-
щают внимания на таблички, но 
и ломают их.

Запомните: взбираться на 
стены замка опасно! Вы риску-
ете своей жизнью! Будьте бла-
горазумны! 

Любители острых ощущений 
не только рискуют своей жиз-
нью, когда лазят по стенам, но 
и повреждают фрагменты стен. 
Даже просто вынув камень из 
стен культурно-исторического 
памятника, люди становятся на-
рушителями закона.

Каждому надо знать, 
что за повреждение па-
мятников культуры могут 
привлечь к уголовной от-
ветственности. (226 ста-
тья Уголовного кодекса). 
Сохранение культурно-
исторического наследия 
в Латвии регулирует за-
кон «О защите памятни-
ков культуры». На Зам-
ковой горе установлены 
камеры видеонаблюдения. Будем 
помнить и о том, что у подножия 
Замковой горы находятся дома, 
и каждый камень, который ска-
тится с горы вниз, опасен. Было 
немало случаев, когда камни спе-
циально кидали на крыши до-
мов. Иногда в результате таких 
действий повреждается имуще-
ство. В таких случаях необхо-
димо обращаться с заявлением 
в Государственную полицию. За 
умышленную порчу имущества 
наступает уголовная ответствен-
ность. (185 статья Уголовного 
кодекса).

Неужели мы своими рука-
ми разрушим каменные стены 
древнего замка, устоявшие даже 
в войнах? Может быть, чтобы 
сохранить руины Лудзенского 

замка, нужно построить вокруг 
замка огромный забор и взимать 
плату за вход? Или будем рады 
тому, что у нас есть такое богат-
ство и показывать символ Лудзы 
восторженным гостям города?

Просим всех родителей и пе-
дагогов еще раз проинформиро-
вать детей и убедить их в том, 
что руины Лудзенского замка 
уникальны. Призываем жите-
лей Лудзы и Латвии быть па-
триотами – беречь историческое 
наследие. 

На 1-ой стр. – фото из лич-
ных архивов лудзенцев, живу-
щих у подножия горы. На них 
видно, как лихачи рискуют сво-
ей жизнью, а камни и кирпичи, 
брошенные  с  Замковой  горы, 
пробивают крыши.

Приглашаем на дискуссию за Круглым столом 
22 октября самоуправление Лудзенского края приглашает жи-

телей на дискуссию за Круглым столом.
На этот раз две темы:❶ Обслуживание домов в Лудзе – планируемая и сделан-

ная работа❷ Формирование образа г. Лудзы, приведение в порядок куль-
турной среды

Дискуссия начнется в 17:30 по адресу: Лудза, ул. Райниса 16А, 
в зале первого этажа.
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Дело, к которому 
лежит душа

Продолжение с 1-ой страницы
На мой взгляд, самая большая 

ценность в этом помещении – по-
толки. Уникальна и конструкция 
купола с одной потолочной опо-
рой. В Балтии такой купол толь-
ко один. Подобные конструкции 
появились в 17–18 веках в Поль-
ше, что свидетельствует, каким 
искусным было строительство 
синагог. Потолки были обиты не-
сколькими слоями бумаги, позд-
нее эти слои были покрашены. 
Бумагу сняли, теперь видна кон-
струкция из досок.

Почти на 65% внутренних 
стен сохранилась историческая-
ая штукатурка. При реставрации 
будут сохранены и синие тона, 
найденного в трех помещениях, 
декора. Когда строили синагогу, 
денег не хватало. Главным было 
не то, чтобы все было идеально, 
а чтобы синагога работала. И ре-
ставрированное здание не будет 
идеальным. Более ровными будут 
новые полы и печь. Всего будет 
три печи, две уже есть. Дверь со-
хранилась только одна, по этому 
образцу сделаны остальные. Поч-
ти все окна делали заново. Но-

выми будут и полы, старый пол 
сохранился только в помещении 
на втором этаже. В холле пол бу-
дет из кирпичей, которые были 
на фасаде.

Проект интерьера тоже ока-
зался сложнее, чем казалось вна-
чале. Все предметы интерьера 
молельни будут аутентичными, 
что сделает синагогу еще более 
уникальным объектом истории и 
культуры. Лампы – как в 20-30 гг. 
прошлого века. Да, проект в це-
лом непростой, и, хотя реставри-
руемое здание небольшое, я в этот 
проект вкладываю душу.

Приглашаем принять уча-
стие в создании экспозиции!

- Наша синагога может 
стать значительным историче-
ским и туристическим объектом 
не только в Латвии, но и в между-
народном масштабе. Мы приве-
дем в порядок уникальное, ценное 
здание, культурно–исторический 
и архитектурный памятник. Это 
важно не только сегодня, но бу-
дет важно и в будущем, мы выра-
жаем уважение евреям, которые 
здесь когда-то жили. Это не про-
ект-однодневка. Это огромная 
ценность, научно-обоснованный 
труд,- так считает руководитель 
Туристического информационно-
го центра Лига Кондрате.

К концу года планируется за-
вершить реставрационные работы 
и заняться созданием экспозиции. 

Здесь планируется расположить 
экспозицию молельни Большой 
Лудзенской синагоги, в бывшем 
помещении для занятий будет 
выставка, посвященная творче-
ству фотографа Вульфа Франка 
и одного из основателей поэти-
ческого документального кино, 
почетного гражданина г. Лудзы 
Герца Франка, можно будет по-
смотреть и фильмы известного 
мастера, а также экспозицию – 
еврейские семьи.

Просим приносить в музей 
предметы быта и другие экспона-
ты, связанные с еврейской куль-
турой и религией, семейные фо-
тографии и документы (для ска-
нирования).

Ванда Жулина, корреспондент

Многоквартирные дома 
на селе. Как хозяйствовать?

Летом и в первые осенние ме-
сяцы в многоквартирных домах 
сельских поселков должны были 
состояться общие собрания жи-
телей. Краевая дума предложила 
вносить плату за обслуживание: 
0,14 евро за квадратный метр. 8 
центов из них были бы перечис-
лены в накопительный фонд дома, 
а 6 центов – на очередные работы, 
например, чтобы скосить траву 
на территории, что обеспечивает 
местное самоуправление волости. 
Конечно, общее собрание жиль-
цов может проголосовать и за 
другие формы ведения хозяйства. 

Как признает заместитель 
председателя думы Эдгарс 
Мекшс, начатую работу надо 
продолжать, поскольку до сих 
пор большой отзывчивости жите-
лей не было. Собрания во многих 
домах проходили с небольшим 
числом участников, в связи с чем 
решения не могли быть приняты.
Часто жильцы не могут прийти к 

общему мнению в вопросах веде-
ния хозяйства. Например, жиль-
цы одного подъезда активны, уже 
теперь сами собирают деньги, 
отремонтировали свой подъезд, 
а в другом подъезде ничего не 
происходит. Часто жильцы вол-
нуются, как будут платить те, у 
кого квартира приватизирована, 
а живут они в Риге или за грани-
цей. Сомневаются, все ли будут 
честно платить.

Эдгарс Мекшс еще раз при-
зывает всех жителей многоквар-
тирных сельских домов решить, 
какую модель ведения хозяйства 
они выберут. Информируйте о 
проведении собрания управляю-
щих волости. На общее собрание 
приглашайте представителей са-
моуправления края, чтобы полу-
чить всю необходимую инфор-
мацию и узнать о возможностях.

Не будем ждать, пока время 
оставит свой след на домах! 

Подготовила Ванда Жулина

«Дни чистоты» 
начались!

Самоуправление Лудзенского 
края организует традиционную 
акцию по уборке окружающей 
среды «Дни чистоты». Во время 
акции на территории самоуправ-
ления будут размещены большие 
оранжевые контейнеры для вы-
броса отходов (мебели, бытовой 
техники и т. д.). За привоз и вы-
воз оранжевых контейнеров плата 
с жителей не взимается, средства 
на покрытие расходов выделило 
самоуправление. 

В большие оранжевые кон-
тейнеры категорически запре-
щено выбрасывать бытовые от-
ходы, листья и ветки.

График установки контейнеров 
Дата установки Место установки контейнеров

09.10.2015–
12.10.2015

Перекресток ул. Оду и ул. Юрджа
Двор ул. Базницас 8
Двор ул. Райня 62A и ул. Лиепаяс 37

13.10.2015–
16.10.2015

Ул. М. Эзеркраста 1
Ул. Л. Эзеркраста 13
Ул. Латгалес 240 (возле газового узла)

17.10.2015–
20.10.2015

Ул. Сколас 25 (во дворе)
Ул. Блауманя 13
Ул. Фр. Кемпа 12

21.10.2015–
24.10.2015

Ул. Талавияс 9A
Перекресток ул. Талавияс и Лауку 
шкерсиела

25.10.2015–
28.10.2015

Перекресток ул. Дунаклю, Ниедру и Пляву
Перекресток ул. Ю. Сойкана и Карсавас
Ул. Талавияс 134

29.10.2015–
01.11.2015

Ул. Лиепаяс 19A
Ул. Дагдас 4A
Ул. Парку 50 – ул. Латгалес 19A

У депутата Лудзенской краевой думы Лолиты Грейтане 
(Латгальская партия) изменилось время приема жителей. Л. Грейтане 

принимает во второй вторник каждого месяца с 10:00 до 12:00 в здании 
смоуправления Лудзенского края на 1-ом этаже в 116-ом кабинете.

Об актуальных конкурсах проектов

Конкурс проектов 
для получения софи-
нансирования Мини-

стерства Культуры
Министерство культуры объ-

являет конкурс для получения 
софинансирования проектов, 
получивших поддержку про-
граммы ЕС «Культура» (2007 
-2013), программы ЕС «Креа-
тивная Европа» и входящих в 
неё программ «Культура» (2014 
-2020), программы ЕС «Европа 
для граждан» (2007-2013) кате-
гория 4. «Европейские памятные 
мероприятия» и программы ЕС 
«Европа для граждан» (2014-
2020) категория 1. «Европейская 
историческая память».

На софинансирование могут 
претендовать организации и об-
щества, которым присвоена под-
держка Европейской Комиссии. 
Доступное софинансирование 
составляет 86 318 евро. Подан-
ные на участие в конкурсе про-
ектов заявки будет оценивать 
комиссия Министерства Культу-
ры, принимая во внимание такие 
критерии – качество заявки про-
екта, удельный вес мероприятий 
международного проекта, про-
ходящих в Латвии, статус Лат-
вийских организаций в проекте, 
соответствие цели проекта при-
оритетам Латвийской культур-
ной политики, план публично-
сти проекта.

Срок подачи заявок для уча-
стия в конкурсе – до 5 ноября 
сего года.

Положение, анкету заявки и 
подробную информацию об ус-
ловиях и ходе конкурса можно 
найти на домашней страничке 
МК www.km.gov.lv, а также уз-
нать в отделе контактного пун-
кта ЕС МК по адресу: Рига, ул. 
Антонияс 9, 2 этаж, в рабочие 
дни с 9:00 до 17:00 и по телефо-
ну 67330229. 

 Программа фонда 
Бориса и Инары 

Тетеревых «Иди и 
делай! Ты можешь»
В рамках программы «Иди и 

делай! Ты можешь!» оказыва-
ют финансовую поддержку не-
коммерческим организациям в 
городе и на селе, благодаря дея-
тельности которых жизнь жите-
лей близлежащих окрестностей 
становится богаче, а также ока-
зывающие в трудные моменты 
помощь нуждающимся. Финан-
совую поддержку могут полу-
чить Латвийские общества, фон-
ды и религиозным организации, 
которые:

оказывают поддержку бу-
дущим мамочкам и молодым 
семьям; 

в своей деятельности осу-
ществляют различные инициа-
тивы в социальной, культурной 
областях, а также в областях 
здравоохранения, долгосрочного 
образования, усовершенствова-
ния окружающей среды;

популяризируют активный 
образ жизни и содержательное 

времяпровождение для разных 
групп жителей;

осуществляют мероприятия 
по защите животных;

творчески осуществляют ини-
циативы в различных культур-
ных областях; 

оказывают необходимые со-
циальные услуги для улучшения 
качества жизни членов местного 
сообщества.

В рамках программы «Иди и 
делай! Ты можешь!» Фонд Бори-
са и Инары Тетеревых выделяет 
финансирование зарегистриро-
ванным в Латвии организаци-
ям, отличающимся стабильными 
долгосрочным сотрудничеством 
с местным самоуправлением и/
или государственными институ-
циями и/или местными предпри-
нимателями, и целью деятельно-
сти которых является развитие 
разнообразных инициатив для 
активной и более здоровой жиз-
ни в местном сообществе.

Минимальная сумма гранта 
Фонда – 700 евро; максимальная 
сумма– 7000 евро. По меньшей 
мере 10% от общего финанси-
рования проекта должен состав-
лять вклад самой организации, 
местного самоуправления или 
софинансирование других ор-
ганизаций –партнеров.

В 2013 и 2014 году финансо-
вую поддержку получили 102 ор-
ганизации, каждый год было вы-
делено 225 000 евро. В этом году 
планируется оказать поддержку 
в таких же объемах.

Важно! В 2015 году програм-
ма «Иди и делай! Ты можешь!» 
заканчивает свою деятельность, 
поэтому обращаем ваше внима-

ние, что фонд в этом году при-
нимает заявки в любое время, но 
не позднее 30.10.2015; всю дея-
тельность необходимо закончить 
до 30.09.2016.

Чтобы повысить качество за-
явок, и в 2015 году поддержку 
могут получить организации, 
чьи представители (руководи-
тель проекта и/или бухгалтер) 
ранее принимали участие в об-
учающем занятии фонда «Иди и 
делай !» занятия проходят один 
или два раза в месяц.

Источник информации: до-
машняя страничка Латгальского 
региона планирования

Программа консуль-
таций для авторов 
бизнес-идей пред-
принимательской 
деятельности по 

получению дальней-
шего финансирования 

в области ИТ 
Латвийское агентство инве-

стиций и развития (LIAA) в со-
трудничестве с Smart Continent 
LV Ekoterm приглашает авторов 
бизнес-идей и проектов в обла-
сти информационных техноло-
гий (ИТ) и их команду на бес-
платные консультации и контакт-
биржу с инвесторами. Успешные 
выпускники получат сертифи-
каты, лучшие – мотивирующие 
призы. Планируются консуль-
тации в Риге, в удобное для вас 
время, также планируются инди-
видуальные консультации (пред-
варительно согласовав время), 
презентации, тренинги, встреча 
с инвесторами.

Консультации пройдут: 31 
октября, 4, 12 и 16 ноября

Индивидуальные тренинги: 
23 ноября

Контакт-биржа с инвестора-
ми и финальные презентации, 
награждение лучших и вручение 
сертификатов – 24 ноября 

Индивидуальные консуль-
тации – в течение проекта, пред-
варительно согласовав время

Программа консультаций – 
это программа интенсивного 
обучения, повышения квалифи-
кации, развития предпринима-
тельской деятельности. В рамках 
программы опытные эксперты 
поделятся своими знаниями и 
опытом.

Будет уделено внимание ин-
дивидуально каждому автору и 
проекту, рекомендуя и давая воз-
можность самим выбрать опти-
мальный график работы.

Подать заявки приглашают 
индивидуально авторов идей, 
а также уже сформировавшие-
ся для реализации идеи коман-
ды. Предприятие, уже основан-
ное для реализации конкретной 
идеи, не должно существовать 
больше года.

Подать заявки индивидуально 
можно и тем, у кого еще нет го-
товой идеи, прислав адрес элек-
тронной почты, описав в свобод-
ной форме свои компетенции, на-
мерения по адресу: gints@aci.lv .

Подать заявки можно 
http://www.liaa.gov.lv -> Ме-
роприятия

Участие бесплатно.
Источник  информации: 

Латвийское  агентство инве-
стиций и развития
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ОБЩЕСТВО и КУЛЬТУРА

«Велики и чудны дела Твои, Господи» (Откр. 15.3)

21 сентября 2015 года озна-
меновалось переменами в Рай-
польской Римской католической 
церкви Св. Иоанна Крестителя. 
Закончилась семилетняя служ-
ба священника Риналда Брока 
в Райполе, Рунденах и Истре. В 
дальнейшем Ринальд Брок будет 
служить в приходах Розентова и 
Фейманю.

Папа Римский Франциск, про-
возглашая Священный год проще-
ния, акцентировал внимание на 
моментах, когда особенно при-
зывают к милосердию. Одно из 
откровений милосердия – сви-
детельство верующих о пробсте 

своего прихода, о его правильной 
сущности служить людям в про-
стоте, смирении, любви.

Семь лет назад Господь своей 
милостью выбрал священника 
Р. Брока пробстом Райпольского 
прихода, и благодаря его сердцу, 
уму и рукам – Бог среди нас. Эти 
годы для Райпольского прихода 
были временем Чрезвычайного 
милосердия, глубоко в сердце 
каждого человека укоренилась 
любовь.

Не бывает легким путь верно-
го ученика Христа. Поэтому ве-
лики и удивительны дела Божьи, 
что Бог сотворил через служение 

священника Ринальда в Райполь-
ском приходе.

Священника Р. Брока хочется 
сравнить с талантливым худож-
ником, который неспешно, умело, 
ведомый Святым Духом создал 
красивый и узнаваемый физиче-
ский и духовный образ Райполь-
ского прихода. Мы стали единым 
организмом, в котором у каждого 
прихожанина своя миссия, слу-
жить на благо людей и Бога.

26 сентября, прощаясь с при-
хожанами, священник в своей 
речи признал, что время служе-
ния было наполнено чудесами. 
Каждое событие было своего рода 
чудо, подарок Божий. Прихожане 
Райполе благодарят Бога за не-
скончаемые чудеса и милость, что 
нам даровал, позволив встретить 
пробста Р. Брока и идти по пути 
веры, ведомые им.

Оглядываясь назад, открыва-
ем те ценности, которые в будни 
часто не замечаем. Спасибо вам, 
Ринальд, за пыл сердца, упорство, 
творческую деятельность! Ваши 
проповеди вдохновляли нас, на 
Святую мессу люди шли отовсю-
ду. Беседы с Вами, Ваше смире-
ние взволновали многие сердца. 

Спасибо за красивые тради-
ции! Паломничество из Райполе 
в Аглону, откровения англов-хра-

нителей на Рождество, Таинство 
святого Крещения, традиции Ве-
ликого поста – это только часть 
чудес. С фигуркой младенца Хри-
ста во время Адвенте священник 
Р. Брок вошел в каждую семью, 
неся Божье благословение.

Спасибо вам за то, вы были на-
стоящим хозяином, за неоцени-
мый вклад в развитие прихода. У 
Вас можно учиться тому, как лю-
бить то место, тех людей, ту служ-
бу, которую уготовил нам Бог. 

Прощаясь с прихожанами Рай-
поле, священник Р. Брок мог бы 
сказать: «Останься со мной, Го-
сподь, чтобы я мог увидеть и по-
благодарить за чудеса и отпра-
виться дальше к другим, чтобы 
дарить любовь Божью!»

Желаем, чтобы и в дальней-
шем Вы несли милосердие и Бо-
жью доброту людям! Отдайтесь 
во власть Святого Духа и покро-
вительство Божьей Матери. Да 
поможет Вам Господь Бог!

Благодарность Богу, Божьей 
матери, Св. Иоанну Крестителю 
за службу священника Р. Брока в 
Райпольском приходе. Ин.17:9 «Я 
о них молю: не о всем мире молю, 
но о тех, которых Ты дал Мне, по-
тому что они Твои».

Анита Кловане, 
Райпольский приход

Фото: Святая месса 
В Райпольской церкви, 

26.09.2015.

Лудзенская Римско-католическая  
церковь приглашает

ПОДГОТОВКА ДЕТЕЙ К I ИСПОВЕДАНИЮ И СВ. ПРИЧА-
СТИЮ начнется с 11 октября. Первая встреча вместе с родителя-
ми состоится в приходском доме в 10.00. Занятия предусмотрены 
для детей от 9 до 12 лет. 

 В свою очередь, подростки, молодежь и взрослые, которые 
хотели бы подготовиться к этому таинству или Крещению, при-
глашаются в приходской дом 11 октября в 9.30.

БОЖЕСТВЕННОЕ ЧТЕНИЕ. Каждую среду в приходском доме 
состоится совместная молитва – чтение, объединимся в ней со всей 
католической Церковью. Всех, кто хочет вместе помолиться в среду 
вечером, почитать описание жизни святых и поделиться мнением, 
приглашаем на первую встречу 14 октября в 18:00. Более подробная 
у сестры Бригиты. Тел. 29387125.

«Приходи, делай 
и приглашай других»
Лудзенское общество пенсио-

неров «Līdzdalībai nav vecuma» в 
октябре и ноябре приглашает на 
совместную разминку, беседу и 
творческие занятия:

16 октября в 10.30 – в гостях 
в Лудзенском краеведческом му-
зее, толока (уборка территории), 
пикник;

30 октября в 10.30 – общение 
и занятия по рукоделию в Лудзен-
ском центре детей и юношества;

13 ноября в 10.30 - мероприя-
тие в главной библиотеке города 
Лудзы: взгляд на новую литера-
туру и дискуссия;

23 ноября в 10.30 – просмотр 
художественного фильма «Про-
звище Одинокий» в кинотеатре 

г. Лудзы и встреча с создателями 
фильма – режиссером Н. Пучем 
и актером В. Даудзинем.

Особо приглашаются на меро-
приятия пенсионеры, безработ-
ные и взрослые, имеющие инва-
лидность.

Реализуются мероприятия бла-
годаря финансовой поддержке 
Министерства культуры и Юж-
нолатгальского центра поддерж-
ки негосударственных организа-
ций. Вход на мероприятия бес-
платный. 

Записаться и получить более 
подробную информацию мож-
но у председателя правления 
общества пенсионеров «Līdzda-
lībai nav vecuma» Веры Путане 
(тел. 29108873)

Шяуляй – Лудза, проекты 
сотрудничества продолжаются

В прекрасный сентябрьский 
день Лудзенская городская глав-
ная библиотека встречала гостей 
из Шяуляйской публичной би-
блиотеки (Литва). Встреча со-
стоялась в рамках проекта Ас-
социации библиотекарей Шау-
ляйской публичной библиотеки 
«Информационный сервис для 
родителей с детьми-инвалида-
ми» («Development of Information 
Services for parents of the disabled 
children»), где Лудзенские кол-
леги участвуют в качестве пар-
тнеров. Целью проекта является 
международное партнерство и 
сотрудничество с Латвийскими 
негосударственными организа-
циями в области библиотек и 
обществ инвалидов.

Главная тема проекта – ра-
бота библиотеки с родителями, 
имеющих детей с различными 
нарушениями здоровья. В Ша-
уляйской библиотеке имеется 
большой опыт в этом вопросе, в 
свою очередь, в Лудзе подобно-
го опыта нет, поэтому нам было 
интересно и полезно услышать 
об этом. В ходе семинара Регина 
Вертелиене – сотрудница Шау-
ляйской библиотеки рассказала 
об опыте библиотеки в работе с 
детьми с особыми потребностя-
ми и их родителями, а также по-
делилась впечатлениями о меж-
дународной конференции библи-
отекарей в Кейптауне (Африка).

В составе Литовской деле-
гации были работники библио-
тек, родители детей, а также не-

сколько детей с особыми потреб-
ностями. В семинаре приняли 
участие сотрудники Лудзенской 
городской главной библиотеки, 
сотрудники Социальной служ-
бы Лудзенского края, участни-
ца Лудзенского Маминого клуба 
«Puķuzirnītis», председатель Луд-
зенского Общества инвалидов.

В ходе визита гости посетили 
Лудзенскую городскую главную 
библиотеку, Лудзенский Кра-
еведческий музей, а также со-
вершили экскурсию по городу.

Литовские коллеги поблагода-
рили Лудзенский Краеведческий 
музей за замечательную экскур-
сию, Лудзенскую 2-ю среднюю 
школу за прекрасные помещения 
для семинара и кафе гостиницы 
«Лудза» за вкусные угощения.

Латгальские библиотекари делятся опытом

В конце сентября в Лудзе про-
шла конференция работников би-
блиотек Латгальского края. Ме-
роприятие организовано Главной 

библиотекой г. Лудзы в сотруд-
ничестве с Отделением Латгаль-
ского края Общества Латвийских 
библиотекарей. Это был второй 

слет библиотекарей Латгальско-
го края, в прошлом году такую 
конференцию организовывала 
Латгальская центральная библи-
отека (Даугавпилс). 

В программу конференции 
были включены следующие темы: 
проблемы образования библио-
текарей; библиотеки в будущем; 
информация о мероприятиях, по-
священных столетию Латгаль-
ского конгресса; обмен опытом о 
традиционных и нетрадиционных 
идеях организации и оформления 
мероприятий.

Самой интересной была та 
часть конференции, на которой 
коллеги со всего Латгальского ре-

гиона делились опытом. Светлана 
Онуфриева, заведующая отделом 
Лудзенской главной городской би-
блитеки рассказывала об исполь-
зовании мультимедийных техно-
логий для узнаваемости библио-
теки; Илона Бронка, заведующая 
Дагдской детской библиотекой, 
информировала о творческих ме-
роприятиях для детей в Дагдской 
детской библиотеке; Рута Сусея, 
старший библиограф Резекнен-
ской библиотеки рассказывала о 
краеведческой работе Резекнен-
ской библиотеки в сотрудниче-
стве с учениками, и в презентаци-
ях других коллег были затронуты 
многие темы. 

Двухдневная конференция 
проходила в Центре детей и юно-
шества Лудзенского края. В конце 
первого дня работы конференции 
состоялся концерт для библиоте-
карей, подготовленный участни-
ками творческих кружков. Конеч-
но, гости были познакомлены с 
работой Лудзенской главной го-
родской библиотеки, центром г. 
Лудзы и старым городом.

В следующем году участники 
конференции договорились встре-
титься в Прейли.

Инта Кушнере, 
директор Лудзенской главной 

городской библиотеки
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ШКОЛЬНАЯ ЖИЗНЬ

В День европейских языков 
– Лудзенские эстонцы 

Изданная весной книга «Луд-
зенские эстонские сказки» име-
ет значение не только в фоль-
клористике, но и в языкознании 
и истории.

26 сентября, в День европей-
ских языков, Лудзенская главная 
библиотека приглашала желаю-
щих на встречу с учеными и ли-
тераторам: ученые из Тартусско-
го и Хельсинского университетов 
Карлс Паюсалу, Улдис Балодис, 
Ханнес Корьюс, поэт и перевод-
чик Гунтарс Годиньш, представи-
тели Агентства латышского язы-
ка. Встреча была познавательной 
и интересной.

Как появились эстонцы в на-
шей стороне?

Исследования показывают, что 
произошло это примерно в сере-
дине 17 века. В то время на тер-
ритории Эстонии все были вы-
нуждены перейти в лютеранство, 
чтобы сохранить католическую 
веру, люди переселялись в другие 
места, в том числе и в окрестно-
сти Лудзы. Эта одна из наиболее 
вероятных теорий.

Где находятся языковые 
островки эстонского языка?

Ученые в своих рассказах ис-
пользовали термин «языковые 
островки» - небольшие террито-
рии, где в другой языковой среде 
сохраняют свой язык. Островки 
эстонского языка были во многих 
местах: между Апе и Алуксне, в 

окрестностях Пилды, Нирзы и 
Мердзене.

Говор эстонцев из Лудзы – Лут-
си – был близок к тому, на кото-
ром говорили эстонцы в Алуксне.

Как долго говорили в окрест-
ностях Лудзы на эстонском языке?

Оказывается, последний по-
томок эстонцев, говоривший на 
этом языке – Николай Никонов 
из села Лиелие Тьяпши, умер 
в 2006 году. Языку его обучила 
бабушка – Антонина Никонова. 
В 1971 году есть запись, что на 
лудзенском эстонском языке го-
ворил Язеп Гермов из этого же 
поселка. Сегодня этот язык «как 
милое старинное украшение из 
бабушкиного сундука». Многие, 
чьи предки жили в селах Гречи, 
Абрицки, Райбакозы, Болдачи, 
Тьяпши, Шкирпаны, Барисы и 
других эстонских поселках, знают 
о своем происхождении, но эстон-
ским языком не владеют.

Много ли исследований о луд-
зенском эстонском языке?

В течение двух лет язык луд-
зенских эстонцев изучал Улдис 
Балодис из известной в Лудзе се-
мьи Сойканов. Он представляет 
Хельсинский университет и ис-
следования в Финляндии. Сей-
час Улдис Балодис составляет 
азбуку лудзенских эстонцев, со-
храняя таким образом язык для 
потомков. Карлс Паюсалу изуча-
ет особенности языка. Ханнес Ко-

рьюсс написал книгу об эстонцах 
в Латвии. Но самые обширные 
исследования, когда удалось со-
брать много материала, велись 
еще до второй мировой войны. 
Например, исследователь П. Во-
лайне хотел добиться того, чтобы 
в Филантмуйжской школе изуча-
ли эстонский язык, с его помощью 
многие молодые люди уехали по-
лучать образование в Эстонию, 
где выучили эстонский литера-
турный язык. 

Сказки – отражение мышле-
ния общества.

Гунтарс Годиньш переводил 
сказки и признает, лудзенский 
эстонский язык больше похож на 
финский язык и язык сету. Сказ-
ки в основном короткие, со свое-
образным юмором. Читать их бу-
дет интересно не только потомкам 
эстонцев.

Фольклорная группа «Илжа» 
спела на мероприятии две песни 
на эстонском языке. Анна Андер-
соне рассказала, что ее бабушка 
по происхождению эстонка, у нее 
характерная для эстонцев фами-
лия – Буле. Есть эстонские корни 
и у Инты Кушнере.

В по-осеннему дождливую 
субботу в Лудзе получился поис-
тине интересный День европей-
ских языков. 

Ванда Жулина, корреспондент

Сентябрь – месяц поэзии
25 сентября в рамках Дней по-

эзии Лудзенская городская глав-
ная библиотека в сотрудничестве 
с Лудзенской городской гимна-
зией организовала встречу с ав-
тором любимых стихов, текстов 
популярных песен, методиком и 
бывшим библиотекарем – Леон-
тиной Апшениеце (настоящая фа-
милия Акула).

Ученики 2-4 классов заранее 
готовились к этой встрече. Они 
учили наизусть стихотворения и 
иллюстрировали одно из них. В 
вестибюле школы была организо-
вана выставка рисунков.

Во время встречи стихи чита-
ли и дети, и поэтесса. В каждом 
стихотворении есть какое-то по-
учение для маленьких «ерши-

стых» человечков: как себя вести, 
как делать что-то, как правильно 
учиться. Стихи яркие, живые и 
развивающие фантазию. Дети го-
товы были разыграть маленькие 
этюды по стихотворениям. Уче-
ники активно задавали вопросы 
поэтессе: когда она начала писать 
стихи, какая из её книг ей больше 
всего нравится, как рождаются 
названия стихотворений, сколь-
ко книг издано…

Леонтина Апшениеце пишет 
и для детей, и для взрослых, уже 
издана 21 книга её стихов. 

Илга Каупужа, 
главный библиотекарь 

Лудзенской главной 
городской библиотеки 

Открываем Африку
С февраля по май 2015 года 

путешественники из Латвии – 
Анджс Убелис и Мартиньш Силс 
участвовали в экспедиции 2 Whe-
els 2 Capes. Отправились в экспе-
дицию на своих мотоциклах из 
Кейптауна (Африка) и завершили 
её в Европе, в далеком северном 
Нордкапе. Мартиньш и Анджс 
проехали на мотоциклах по аф-
риканскому континенту 13 500 
километров (это 60 раз из Риги 
в Даугавпилс и обратно) и пере-
секли территории 13 государств.

Министерством иностранных 
дел был объявлен конкурс «От-
крой мне Африку», в котором 
участвовали ученики латвийских 
школ, учащиеся придумывали, да-

вали задания путешественникам 
– куда ехать, что узнать в Афри-
ке, помогали своими идеями в 
организации экспедиции. Таким 
образом экспедиция стала «пу-
тешествием с дистанционным 
управлением», и путешественни-
ки старались не подвести латвий-
ских школьников.

Из Лудзенского края в конкур-
се участвовали ученики Пилдской 
основной школы и Лудзенской го-
родской гимназии, и было радост-
но узнать, что путешественники 
выполнили задания и посетили те 
места, которые им посоветовали 
наши ученики.

О том, как прошло путеше-
ствие, что сделали, что увидели, 
путешественники «отчитались» 
уже во время экспедиции – пу-
бликовали фотографии, описы-
вали впечатления в своем блоге 
http://www.twowheels.lv/blog.html. 
Вот некоторые записи!

«Подняться на Священную 
гору, некрополь в Судане у Кари-
ма - задание учеников Пилдской 
основной школы и учеников Риж-
ской государственной гимназии 
№ 2. Требовалось узнать, что 
оттуда можно увидеть? Мар-
тиньш долго вглядывался … и 
увидел вечнозеленую долину Нила 
и бескрайнюю пустыню, пира-
миды. Гора возвышается высоко 

над равниной. Вид действитель-
но впечатляет!»

«Ученики из Пилды посовето-
вали нам искать древние пирами-
ды у Карима в Судане, а лудзенцы 
пожелали, чтобы мы наблюдали 
рассвет с пирамид Мерое. В Ме-
рое нам советовали побывать и 
школьники из Даугавпилса и Вал-
миеры. Нашим выбором были 
пирамиды Карима. Увидели их с 
первыми петухами. У пирамид в 
Судане нет ни толп туристов, 
ни входных билетов, ни торгов-
цев сувенирами… такое единение 
с пустыней и историей».

«Ученики из Валмиеры, Пилды 
и Шпоги отправляли нас изучить 
одно из знаменитых святых мест 
Эфиопии – Лалибэлу. Девять со-
тен лет назад королю Эфиопии 
приснился сон, что ему надо здесь 
построить второй Иерусалим. 
Так возникли эти, высеченные из 
монолита, скалы церкви. Самая 
знаменитая из них – церковь Ге-
орга в форме креста».

«Учащиеся Лудзенской город-
ской гимназии дали задание под-
няться на башню в Каире. Когда 
поднялись наверх, увидели волшеб-
ный закат и, конечно, обзор 360 
градусов и вид на восьмимиллион-

ный город. Спасибо лудзенцам – 
это была хорошая идея!»

«Молодые люди из Лудзы и 
Пилды спрашивали о Мысе До-
брой Надежды в Южной Африке 
и хотели знать, почему так много 
мифов о нем? Поняли, что мифы 
связаны с рассказами первоот-
крывателей, много приключений 
и переживаний было, когда они 
пытались обогнуть Африку. Все 
время надеялись, что вот он, по-
следний мыс… А мы на мыс от-
правились с надеждой, что вот-
вот разгрузят корабль, и мы на 
наших мотоциклах отправимся 
в путь. Это так и осталось на-
деждой, и мотоциклы увидели 
лишь спустя пару дней». 

22 сентября мотоциклисты по-
бывали в гостях в этих двух шко-
лах и встретились со школьника-
ми, показали фотографии и рас-
сказали об увиденном в Африке. 
Дети могли поближе увидеть и 
«пощупать» мотоциклы, задать 
вопросы путешественникам.

Будем ждать следующий кон-
курс и теперь отправим бравых 
путешественников в Южную 
Америку!

Инесе Романова,  
учительница географии 

Пилдской основной школы 

Путешественники, совершившие кругосветное путешествие, Мартиньш и Анджс рассказывали о своих приключениях в Аф-рике, о том, как выполняли задания учеников, и в Лудзенской городской гимназии.Путешественникам пришлось выполнять задания победи-телей конкурса «Открой мне Африку» Эдвина Мекша и Санди-са Чернявского. Это был очень интересный урок географии, ученики внимательно слушали рассказы путешественников.Оказывается, в Африке только одно посольство Латвии. Во время путешествия Мартиньш и Анджс встретили 7 латышей, которыемного лет назад поселились в Африке.Уже в январе 2016 года мотоциклисты отправятся в Юж-ную Америку. И у школьников опять будет возможность уча-ствовать в конкурсе.
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Я с радостью буду работать в Латгалии
В этом учебном году дирек-

тором в Пилде начал работать 
Юрийс Зельчс. В бывшем Луд-
зенском районе его знают, так 
как учитель русского языка и 
литературы Ю.Зельчс работал 
в Межвидской основной школе 
№2 вплоть до её закрытия в 2009 
году. Это было его первым и ос-
новным местом работы на про-
тяжении 30 лет, 18 из них Юрийс 
был директором. 

Три последних года Ю.Зельчс 
руководил Межгальской основ-
ной школой в Бауском районе, а 
теперь вернулся в родные края. 

Какие  впечатления  у  вас 
остались  от работы  в Меж-
видской школе №2? Ясно, что 
количество учеников уменьши-
лось, поэтому, наверное, друго-
го выхода не было, нужно было 
закрыть школу…

Это приятные воспоминания, 
мы были сильной и трудолюбивой 
командой педагогов и школьной 
семьей, за эти годы сложилось 
сотрудничество с выпускниками, 
общественностью, родителями. 
Между педагогами и ученика-
ми царило взаимопонимание. Я 
убежден, что школа на самом деле 
была центром образования, куль-
туры и патриотизма в поселке.

А теперь… только с глубоким 
сожалением можно ходить по пар-
ку, в котором выпилены деревья 
(парк действительно был цен-
ностью и значимым природным 
объектом не только в Латгаль-
ском регионе), больно видеть на-
столько запущенным здание шко-
лы, в которое в свое время было 
так много труда вложено, чтобы 
здание было удобным и краси-
вым. Думаю, что в то время был 

какой-либо позитивный выход и 
перспектива, но никто из долж-
ностных лиц в только что образо-
ванном крае не хотел даже вслу-
шаться, не говоря уже о том, что-
бы понять, увидеть перспективу 
и реальное приобретение, потому 
что важнее была финансовая вы-
года. Мы не были выгодны. По-
моему, это продолжается и теперь. 
Маленькие сельские школы ухо-
дят в небытие, но мы забываем, 
что таким образом вычеркиваем 
на карте не только школу, еще 
один центр культуры на селе, но 
и уничтожаем латышскую среду. 

Многие были удивлены, что 
вы перебрались так далеко, в дру-
гой регион. Поделитесь опытом 
работы в Межгальской школе? 
Большая  ли? Отличается  ли 
подход к вопросам образования?

Совпали разные обстоятель-
ства, наверное, так было угодно 
судьбе, что я выиграл конкурс 
на должность директора Меж-
гальской школы Бауского райо-
на. Решил испытать свои силы 
и доказать, что могу работать в 
другом регионе, где другие тра-
диции. Школа имеет и дошколь-
ное структурное подразделение, 
всего в школе 125 учеников. Да, 
требования отличаются. Дру-
гим был и механизм распределе-
ния бюджета, финансирование. 
У школы огромная территория. 
Скажу, как есть: легко не было, 
но радует то, что все получилось. 
В 2014 году школа была успешно 
подготовлена к процессу аккре-
дитации. Эксперты аккредитова-
ли школу на максимальный срок 
– 6 лет. Стыдно за работу школы 
не было, наоборот – удовлетворе-
ние и радость от совместно про-

деланной работы. Получен хоро-
ший опыт в организации руко-
водства, управления, поддержки 
персонала и в других областях, а 
также опыт работы в другой сре-
де. Была возможность узнать раз-
личия, сотрудничать со структу-
рами самоуправления. В целом, 
подход к вопросам образования 
и требования к качеству в госу-
дарстве не отличаются, отлича-
ются ресурсы, например, финан-
сирование кружков в школе: мо-
лодежные организации яунсарги 
и мазпулки, танцевальные кол-
лективы и спортивные команды. 
При поддержке самоуправления 
бесплатное питание у всех детей 
школьного возраста. 

Различия в финансировании 
видны на примере школьного 
бюджета, где отведены средства 
не только на оплату транспорт-
ных расходов во время учебных 
экскурсий, но и, что важно для 
семей школьников, на оплату 
входных билетов в музеи, напри-
мер. У школы был и свой транс-
порт для служебных поездок и 
работы с учащимися и семьями 
социального риска, для решения 
хозяйственных вопросов. Ремонт 
транспортного средства оплачи-
вало самоуправление, в ведении 
школы было его использование и 
приобретение горючего. Что ка-
сается школы, самоуправление в 
последнее время сконцентриро-
вало свое внимание на развитие 
технологий, внешнюю и внутрен-
нюю среду школы, участие в про-
ектах. С земгальской тщательно-
стью было подсчитано финанси-
рование, в случае необходимости 
вносились изменения или выде-
лялись дополнительные средства, 

например, на ремонтные работы. 
Интересно, что финансирование 
выделялось и для поздравления 
учеников и работников в школе, 
приобретение цветов, выражения 
соболезнования и организацию 
торжественных презентаций, что, 
в сравнении с предыдущим опы-
том, для меня было в новинку, но 
это реально работает и дает свои 
результаты. Этому я у них учился, 
а также учился разработке проек-
тов решений, подготовке презен-
таций. Своеобразными казались и 
мероприятия в школе, их сцена-
рии, и школьная форма (жилетки), 
введенная по решению родителей, 
но в целом все мы живем в Лат-
вии и работаем на её благо, вос-
питывая и обучая других, учимся 
и развиваемся сами.

Каковы  первые  впечатле-
ния о Пилде? Что вы думаете, 
вступая  в  должность,  о  буду-
щем школы?

Позитивные впечатления об 
уже проделанной работе, дости-
жениях в спорте, других областях, 
вкладе в совершенствование ма-
териальной базы. Люди заинтере-
сованы в сохранении имеющихся 
ценностей и развитии школы, по-
явлении новых традиций.

В будущем – школа должна 
быть современной, интересной 
для учеников, образование долж-
но быть качественным. Это обе-
спечит существование школы в 
будущем.

Участвуя в проектах, будем 
продолжать благоустраивать 
школьную территорию.

Обязательно надо улучшить 
техническое состояние здания и 
внутренних помещений школы 
(заменить устаревшее оборудо-

вание, мебель, приобрести инте-
рактивные доски и проекторы). 
Необходимо улучшать учебный 
процесс, используя современные 
технологии. Активнее привлекать 
ресурсы и эффективнее исполь-
зовать уже имеющиеся, напри-
мер, э-класс.

Необходимо систематизи-
ровать работу с проблемными 
детьми, в будущем при поддерж-
ке края ввести или пересмотреть 
роль социального педагога, пси-
холога в школе. Задумок много, но 
я полон решимости вместе с кол-
лективом их осуществить. Только 
так в этих условиях мы сможем 
сохранить школу.

Что ждете от реформы зар-
плат учителей?

Перемен. Но они все время… 
откладываются, переносятся на 
другое время. По-моему, ника-
кая реформа зарплат не является 
для учителя генератором и двига-
тельной силой, это только часть 
школьной системы, для того что-
бы он чувствовал себя творче-
ским, энергичным, радостным и 
счастливым, работая с детьми на 
благо общества, чтобы учитель 
мог идти в ногу со временем.

Может быть что-то важ-
ное еще не сказано?

Меня радует, что я опять в Лат-
галии, могу продолжать работать, 
делиться опытом, реализовывать 
задуманное, решать проблемы.

Спасибо должностным лицам 
и депутатам самоуправления Луд-
зенского края за поддержку, на-
деюсь на дальнейшее сотрудни-
чество и взаимопонимание, это 
для развития школы очень важно.

Ванда Жулина, 
корреспондент

СПОРТ
Гандболисты соревнуются в Эстонии 

26 сентября на международный тур-
нир в г. Пылва (Эстония) отправились 
три команды мальчиков Лудзенской 
спортивной школы. Результат – 5, 4 и 
2 места.

Команда мальчиков 1999 г. рожд. под 
руководством тренера А. Генделя про-
играла команде Лееду из Литвы с раз-
ницей 7 очков, команде из Пылва – 10 
очков. Второй день турнира прошел 
удачнее. Выиграли со счетом 30:21 у 
гандболистов из Молетай, а литовцам 
из Варена проиграли в равной борьбе, 
где все решила удача: 26:27. В резуль-
тате из девяти команд были пятыми. 

Команда Г. Далибо была самой удач-
ливой. С хозяевами турнира они сыгра-
ли вничью – 17:17, выиграли у команды 
из Минска с перевесом в 4 очка, победи-
ли команду из Утены с результатом 20:5 
и в финале боролись за золото.

Противник силен: первая команда 
Минского СКА, поэтому на этот раз 
поражение 16:21 и серебряные медали. 
Команда мальчиков 2001-2002 г. рожд. 
соревновалась с 11 командами из всех 
стран Балтии, из России и Белоруссии.

Мальчики 2003 г.рожд.(тренер 
А. Нарницкий) соревновались с 9 ко-

мандами. С разницей в 2 очка проиграли 
эстонцам из Вильянде, выиграли у хозя-
ев турнира со счетом 26:15, а со счетом 
13:19 – у команды Приморска из Рос-
сии, уступили команде СКА Пылвы и 
играли за бронзу.

Противник - Минский СКА – был 
удачливее(21:11). В результате – 
4 место.

В эти же выходные на международ-
ном турнире в Саласпилсе серебря-
ные медали выиграли девочки 2000 
г.рожд., воспитанницы Кристины Кле-
ментьевой.

В Огре соревнуются 
скороходы

26 сентября в Огре состоялись соревнования по 
спортивной ходьбе, посвященные Янису Далиньшу. 
Мария Ефременкова одержала победу, третье место 
в своей возрастной группе у Полины Потехиной. 
Второе место – Дмитрий Мошеренок (всех трени-
рует В. Тутина), 2 место и у Рональда Станислав-
ского (тренер В. Кришан), Борис Мошеренок был 
первым, а Глеб Мошеренок – вторым на дистанции 
3000 м (тренер В. Римш). И остальные наши спор-
тсмены вошли в олимпийскую шестерку.

Ванда Жулина, 
корреспондент

Весело заниматься 
спортом вместе 

с учителями
С 21 по 27 сентября 

прошла Латвийская неде-
ля здоровья MOVE WEEK 
2015, в которой активно 
приняли участие учени-
ки Лудзенской городской 
средней школы № 2, учи-
теля, родители. Соревно-
вались в различных дисци-
плинах: семейные эстафе-
ты, соревнования по мини-
гандболу, велосипедные 
соревнования, кросс. В 
конце недели на заключи-
тельной зарядке упражне-
ния выполняли старшие и 
младшие, учителя и техни-
ческие работники.

Отзывы участников:
4 Понравилась обще-

школьная зарядка! (Эри-
ка, 8б класс)
4 Мне понравилась не-

деля здоровья. Особенно 
понравилось выполнять 
упражнения вместе с учи-
телями. (Эрика, 5а класс)
4 Было очень весело. 

(Саманта, 9а класс)
4 Я рада, потому что 

у меня второе место в ве-
лосипедных соревновани-
ях, 6 место в кроссе среди 
девочек пятых классов, я 
выполняла упражнения 
вместе одноклассниками 

и учителями. Хотелось 
бы, чтобы спортивные не-
дели были чаще! (Лана, 5 
а класс)

Спасибо родителям, 
которые помогают сво-
им детям поддерживать 
здоровый образ жизни и 
приняли участие в меро-
приятиях школьной неде-
ли здоровья.

Велта Збитковска,  
Заместитель директо-
ра по воспитательной 

работе  Лудзенской 
средней школы №2

Неделя здоровья 2015 в Лудзенской 
городской гимназии

В Лудзенской городской гим-
назии прошла неделя здоро-
вья, во время которой ученики 
могли проверить свою физиче-
скую подготовку. В мероприя-
тии участвовали ученики 4-12 
классов, а также три воспитан-
ника Лудзенской вечерней сред-
ней школы.

21.09.2015. День силы.
Мальчики подтягивались, а девочки от-

жимались в течение одной минуты. Рекорд 
дня среди мальчиков у Виталия Анисимо-
ва из 10а (21 раз), среди девочек у Алисы 
Вилюмовской из 10а класса.

22.09.2015. День выносливости. 
Участники соревновались в беге на 

длинные дистанции
Мальчики бежали в течение 15 минут. 

Девочки – 10 минут. Участники показали 

разные результаты (чис-
ло кругов).

23.09.2015. День 
скорости.

Участники соревно-
вались в беге на корот-
кие дистанции (60 м на 
скорость). Рекорд дня у 
мальчиков: Ритвар Гер-

мов, 12 б класс- 7,5 сек., у девочек: Ивета 
Биерестовска, 7а класс – 8,2 сек.

24.09.2015. День ловкости. 
Прыжки со скакалкой в течение 30 се-

кунд. Рекорд дня: Дайга Саркане, 10 б 
класс – 96 раз.

Классы, которые собрали наибольшее 
количество пунктов, получили сертификат 
Недели здоровья.

Солвита Нарницка, 
учитель спорта ЛГГ
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Следующий номер ин-
формативного издания 
«Вести Лудзенского Края» 
выйдет 30 октября. Издание 
можете читать и в интернете 
– на домашней странице са-
моуправления Лудзенского 
края www.ludza.lv.

Лудзенский клуб ма-
мочек «Puķuzirnītis» ор-
ганизует:

22 октября в 18:00 
встреча с семейным вра-
чом-педиатром Людмилой 
Немнясевой;

28 октября в 18:00 
резьба на тыквах (к празд-
нику Хэллоуин). Материа-
лы для работы необходи-
мо взять с собой (тыквы, 
ножички).

Встречи состоятся в 
школьном интернате на 
первом этаже, в помеще-
нии клуба мамочек. Более 
подробную информацию 
можно узнать по телефо-
ну 29343713

Поймаем Большую 
Лудзенскую рыбу!

Общество СK «Latgols» пригла-
шает на соревнования по рыбной 
ловле со спиннингом «Большая 
Лудзенская рыба 2015». Сорев-
нования пройдут 25 октября 2015 
года на Большом Лудзенском 
озере в Звиргзденской волости 
Циблского края.

С положением о соревнова-
ниях можно ознакомиться на 
www.ludza.lv.

Где на самом 
деле надо искать 
древнюю Лудзу?

Ответ на этот вопрос можно 
найти в недавно изданной кни-
ге известного ученого, историка, 
археолога Юриса Уртана «Кишу-
калнс. Лудза до Лудзы». 

В книге читаем, что древней-
шее латгальское поселение нахо-
дилось не на нынешней Лудзен-
ской замковой горе (руины замка 
Ливонского ордена), а на другом 
берегу Лудзенского большого 
озера – в Кишукалнсе (Ершовке). 
Как бы мы этого ни хотели, во 
время археологических раскопок 
не были найдены доказательства 
того, что здесь до Ливонского ор-
дена мог находиться латгальский 
деревянный замок, зато находки 
во время раскопок в Кишукалн-
се позволяют сделать вывод, что 
здесь еще до 13 века находился 
латгальский замок и древнее го-
родище. Центр края переместил-
ся на другой берег озера позже.

Интересно читать, какой могла 
быть жизнь наших далеких пред-
ков в этих живописных местах на 
берегу озера. Как они, чтобы по-
хоронить умерших, перевозили 
их на другой берег озера, каким 
был их быт, чем занимались. Еще 
интереснее открывать, как иссле-
дователи сомневаются, ошибают-
ся, делают выводы. 

Можем оценить, насколька ве-
лика роль найденного фрагмента 
кости, рыбьей чешуйки или гли-
няного осколка, когда восстанав-
ливают картины прошлого. 

Книга дает ясное представле-
ние о том, как на самом деле вы-
глядел древний замок, особенно 

хорошо это можно оценить на фо-
тографиях, сделанных с высоты 
птичьего полета. Исследователи 
до сих пор не вполне уверены, что 
впервые упомянутый в летописях 
Люцин – это наша Лудза, также, 
как не являются незыблимыми и 
другие факты древней истории.

Юрис Уртан позволяет нам по-
смотреть вокруг глазами пытли-
вого исследователя. Понравится 
книга и тем, кто любит легенды. 
Можно будет отправиться искать 
место, где на самом деле зарыта 
лодка Ивана Грозного с драго-
ценностями. 

Книга издана при поддерж-
ке Фонда культурного капитала, 
самоуправления Циблского края, 
Агентства развития Латгальского 
региона, АО «Латгальский госу-
дарственный лес». Книгу можно 
найти в главной библиотеке го-
рода Лудзы.

Когда поднялись на Кишу-
калнс, открылся впечатляющий 
вид. А когда увидели у подножия 
участников «Kroma kolna brolis-
tes» с флагами, в исторических 
костюмах, услышали звуки бара-
банов, показалось, что прошлое 
ожило. Горел костер, пели песни 
участники фольклорной груп-
пы «Илжа». И, как сказала Лига 
Кондрате, именно такие моменты 
помогают осознать, что латгаль-
ский народ – древний и сильный. 
Изучать историю - значит понять, 
кто мы, укрепить самосознание.

Ванда Жулина, 
корреспондент

….«Совушка пришла без приглашения»…
Так про совушку поется в на-

родной песне. На этот раз «совуш-
ку» пригласили в Иснаудский на-
родный дом. Много зрителей при-
шло на встречу с ней 24 сентября. 

Родители со своими детьми 
участвовали в творческой мастер-
ской по изготовлению домиков 
для сов. Мастерской руководил 
орнитолог, исследователь сов Ан-
дрис Авотиньш. В Народном доме 
прошла выставка сов Вии Табу-
не. Во время работы мастерской 
Андрис Авотиньш рассказывал о 
жизни сов, подражал их пению. 
«Сова место для гнездовья в сле-
дующем году выбирает осенью, 
поэтому наиболее благоприятный 
период для размещения совятни-

ков с июля по сентябрь. В мире 
133 вида сов, в Латвии встречает-
ся 13», - рассказал орнитолог. Де-
тям помогали взрослые: лесничий 
Лудзенского отделения Государ-
ственной службы леса Ивар Гри-
шунов, Дайнис Казицанс, Агрис 
Гришевс и др. Изготовили 7 раз-
личных домиков для сов. Дети 
задавали вопросы, участвовали 
в викторине. За каждый правиль-
ный ответ – перо совы. Посетили 
выставку и прослушали лекцию о 
жизни сов и депутаты Лудзенской 
краевой думы. 

Домики для сов повесили в 
подходящих местах в лесу. Это 
ответственное поручение вы-

полнили лесничий И. Гришунов 
и ученики 12а класса Лудзен-
ской городской гимназии (кл. р. 
Я. Чакша).

Спасибо всем, кто помог в ор-
ганизации выставки и творческой 
мастерской: Эдгару Чернявско-
му, Витауту Гоеву, Эрику Гута-
ну, Алоизу Межулису, Дайнису 
Казицансу, Элеоноре Обрумане, 
Ивару Гришунову, Вие Табуне, 
Инаре Якупане и фольклорной 
группе «Иснауда».

Бирута Ермака, 
Руководитель Иснауд-
ского Народного дома

КАЛЕНДАРЬ МЕРОПРИЯТИЙ
10 октября Вечера свечей 

на кладбищах Исталсненского 
прихода:

12:00 – Ивдрском кладбище
16:00 – Аплиужневском 

кладбище
13:00 – Замбарском кладбище
14:00 – Шпенерском кладбище
1 5 : 0 0  –  А р ш у л а н с к о м 

кладбище
17:00 – Зурзском кладбище
10 октября Вечера свечей на 

кладбищах Иснаудской волости:
13:00 – Ейпльском кладбище
14:00 – Цильвичском кладбище
15:00  –  Меляшковском 

кладбище
10 октября в спортивном хол-

ле Лудзенской средней школы 
№2 пройдет игра Высшей лиги по 
гандболу среди женщин. В 17:00 
будут играть SK «Latgols» и Sto-
piņu NHK.

13 октября в 12:00 в Нирзском 
Народном доме мероприятие 

«Цветной вкус осени». Презента-
ция домашних консервов, обмен 
рецептами, выставка.

17 октября в Пуреньской го-
родской библиотеке – творческая 
мастерская для жителей волости 
«Декор из фетра».

17 октября Вечера свечей на 
кладбищах Пилдской волости:

1 2 : 0 0  –  Ш к и р п а н с к о м 
кладбище

13:00 – Болдиньском кладбище
1 4 : 0 0  –  Б р од а й ж с к о м 

кладбище
15:00 – Рогайжском кладбище 

(Святая месса)
17 октября в 22:00 в Пилдском 

Народном доме дискотека
24 октября Вечера свечей на 

кладбищах Нюкшской волоcти
12:30 – Петровском кладбище
13:30 – Гавейкском кладбище
14:30 – Риндском кладбище
1 5 : 1 5  –  П уд н и к о в с к о м 

кладбище

16:00 – Нюкшском кладбище
24 октября в 16:00 Вечер све-

чей на Хорошевском кладбище 
Нирзской волости

30 октября в 16:00 в Лудзен-
ской вечерней средней школе – 
слет выпускников. Приглашают-
ся выпускники школы, бывшие 
учителя и технические работники.

31 октября в 15:00 Святая мес-
са в Райпольской церкви Святого 
Иоанна Крестителя,

В 16:00 молебен на Старом Рай-
польском кладбище,

В 17:00 молебен на Новом Рай-
польском кладбище.

31 октября в 16:00 Вечер свечей 
на Лудзенском кладбище

31 октября в 19:00 Вечер отдыха 
(с корзиночками) «Вместе – весе-
лее!» для людей среднего возраста 
в Пилдском Народном доме.

Приближается сырая и холодная погода, 
позаботимся об обитателях приютов для животных!

У тебя дома лежит ненужное 
одеяло, неиспользованные поло-
тенца, собрались целые кипы ста-
рых газет? Принеси их в специаль-
ный автобус «Purina»!

Для нужд животных пригодятся 
различные изделия из ткани, без 
пуговиц и замков в виде молнии, 
самыми подходящими будут оде-
яла и полотенца. Все, кто сдела-

ет свой вклад в улучшение жизни 
обитателей приюта получат при-
зы – корм для своих домашних 
любимцев или другие сувениры.

В Лудзу специальный микро-
автобус приедет 14 октября и с 
17:00 до 19:00 будет находиться 
на стоянке у перекрестка улиц 1 
Майя и Базницас. 

Собранные вещи, вместе с кор-
мом, «Purina» доставит в приюты 
для бездомных животных в Дау-
гавпилсе и Резекне.

Творческие мастерские для сениоров
ОКТЯБРЬ

В Детско-юношеском центре Лудзенского края
(Ул. Тиргус 22,Лудза)

Число Время Занятия Руководитель
12 октября 11:30 Гимнастика и физические 

упражнения
Оксана Штрауха

13 октября 11:00 Текстильная мозаика Анита Громова
14 октября 11:00 Изготовление украшений 

из бисера
Илзе Лоце

15 октября 9:00 Компьютерное обучение 
(с предварительными 
знаниями)

Ивита Калверша

19 октября 11:30 Гимнастика и физические 
упражнения

Оксана Штрауха 

20 октября 11:00 Текстильная мозаика Анита Громова
21октября 11:00 Изготовление украшений 

из бисера
Илзе Лоце

22 октября 9:00 Компьютерное обучение 
(с предварительными 
знаниями)

Ивита Калверша

26 октября 11:30 Гимнастика и физические 
упражнения

Оксана Штрауха

27 октября 11:00 Текстильная мозаика Анита Громова
28 октября 11:00 Изготовление украшений 

из бисера
Илзе Лоце

29 октября 9:00 Компьютерное обучение 
(с предварительными 
знаниями)

Ивита Калверша

За более подробной информацией 
обращайтесь по телефону 29108873.


